




3 اقتصادی
چهارشنبه -یازدهم بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4487

مدیرکل دفتر وامها، مجامع و مؤسسات بین المللی سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های فنی و اقتصادی ایران گفت: 12 
میلیارد دلار از فاینانس های جذب شده پس از برجام در مراحل 

نهایی اجرایی شدن قرار دارند. 
»سعید خانی اوشانی« درباره آخرین وضعیت انعقاد قراردادها 
تامین مالی خارجی پس از برجام اظهار داشت: پس از اجرای 
برجام در دی ماه 1394 تاکنون ایران توانسته است حدود 32 
میلیارد دلار اعتبارات فاینانس را از کشورهای مختلف از جمله 

کره جنوبی، چین، روسیه، اتریش و ایتالیا جذب کند.
وی آخرین قرارداد فاینانس نهایی شده را مربوط به قرارداد 
5 میلیارد یورویی با ایتالیایی ها برشمرد و گفت: برخی از 
برای  اینکه  یعنی  محور هستند  پروژه  فاینانس  قراردادهای 
اجرای پروژه خاصی در کشور منعقد شده اند که از جمله می 
توان به فاینانس روسیه برای اجرای خط آهن »گرمسار - اینچه 
برون« و احداث نیروگاه بندرعباس و نیز فاینانس چین برای 

برقی کردن خط آهن تهران - مشهد اشاره کرد.
مدیرکل دفتر وامها، مجامع و مؤسسات بین المللی سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های فنی و اقتصادی ایران اظهار داشت: 
بسیاری از قراردادهای فاینانسی که پروژه محور منعقد شده اند، 
مراحل نهایی تخصیص منابع را پشت سر می گذارند؛ برخی در 
حوزه ارزیابی پروژه قرار دارند و برخی نیز در مرحله گشایش 

اعتبار اسنادی )ال سی( قرار گرفته اند.
وی درباره فاینانس های باقیمانده نیز توضیح داد: از آنجا که 

فاینانس های باقیمانده عام هستند، به تناسب پروژه هایی که از 
سوی دولت، بخش خصوصی و نیز نهادهای عمومی غیردولتی 
معرفی و درخواست می شود، درباره آن تصمیم گیری خواهیم 

کرد.
خانی تاکید کرد: طبق دستور معاون اول رئیس جمهوری به 
عنوان مسئول ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی؛ بانک مرکزی 
و وزارت امور اقتصادی و دارایی موظف هستند که پروژه های 
نیازمند جذب سرمایه خارجی را شناسایی و زمینه را برای 

استفاده از فاینانس ها فراهم کنند.
وی فاینانس های پروژه محور را مختص بخش دولتی ندانست 
و گفت: در بین 12 میلیارد دلار پروژه ای که در مرحله نهایی 
شدن قرار دارد، برخی از جمله نیروگاه 4 زنجان مربوط به بخش 
خصوصی است و مواردی چون بیمارستان برکت نیز به بخش 

عمومی غیردولتی اختصاص دارد.
مدیرکل دفتر وامها، مجامع و مؤسسات بین المللی سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های فنی و اقتصادی ایران یادآور شد 
که از نظر این سازمان، نهادهای عمومی غیردولتی نظیر ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( خصوصی محسوب می شوند زیرا نه تنها 
از بودجه عمومی دولت استفاده نمی کنند بلکه در حوزه های 

اقتصادی و اجتماعی فعال هستند.
به گزارش ایرنا و به گفته ولی اله سیف رئیس کل بانک مرکزی 
از زمان اجرای برجام تاکنون حدود 40 میلیارد دلار قرارداد 
و تفاهمنامه جذب منابع مالی خارجی )فاینانس( منعقد شده 

است.
آهن  راه  کردن  برقی  مشهد،  ـ  تهران  آهن  راه  کردن  برقی 
گرمسار ـ اینچه برون، احداث نیروگاه هرمزگان، فولاد گل گهر، 
کاغذ سبز خوزستان، بیمارستان سلامت برکت،  نیروگاه های 

سیکل ترکیبی زنجان، لامرد و آبادان، پالایشگاه جاسک، فاز 
دوم پالایشگاه آبادان و احداث بیمارستان 200 تخت خوابی 
درمان سرطان در کرج پروژه هایی هستند که قرار است از 12 

میلیارد دلار منابع مالی خارجی استفاده کنند.

یک مسئول سازمان سرمایه گذاری ایران: 

12 میلیارد دلار از فاینانس های برجامی در مرحله نهایی جذب قرار دارد 

رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: در دولت یازدهم هیچ واگذاری به عنوان رد دیون انجام نشده است.
میرعلی اشرف پوری حسینی در نشست خبری معرفی برنامه های سازمان خصوصی سازی کشور و فرصت های سرمایه گذاری با 
فعالان بازار سرمایه در جواب اعتراضاتی که بعضی از نمایندگان مجلس نسبت به روند و نوع واگذاریها به این سازمان داشتند افزود: 
در سال 94 دولت یازدهم تمامی مصوبات رد دیون عمل نشده دولت نهم و دهم را که حدود 90 مصوبه بود لغو کرد و تا به امروز تنها 
یک واگذاری به عنوان رد دیون انجام شده که آن هم با مصوبه مجلس و برای تسویه تتمه حساب صندوق بازنشستگی کارکنان فولاد 

بود که از دولت قبل باقی مانده بود.
رئیس سازمان خصوصی سازی افزود: تا قبل از دولت یازدهم واگذاریهای سازمان خصوصی سازی به مالک خصوصی واقعی تنها 
12 درصد تحقق یافته بود که به همت این سازمان و همکاری دولت این رقم به 67 درصد رسیده است که این خود بیانگر موفقیت 

سازمان خصوصی سازی است.
رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: مدتهاست که سازمان خصوصی سازی تبدیل به زبان بخش خصوصی شده در حالیکه این 

سازمان برای ادامه فعالیت شفاف خود نیاز به حمایت و همصدایی بخش خصوصی دارد.
پوری حسینی با اعتراض به فشارها بر سازمان خصوصی سازی گفت: مدافعان بخش خصوصی واقعی در هیئت واگذاری به جای 
آنکه در راستای منافع خود صحبت بکنند بر حفظ منافع دولت تاکید دارند و به جای آنها این ما هستیم که سعی می کنیم حق 

بخش خصوصی را از دولت بگیریم.

فعالیت های اقتصادی مردم به خود مردم سپرده  می شود 
وی گفت: برای ما سوال است که چرا بخش خصوصی واقعی جلوی بخشی از نمایندگان مجلس که بارها در واگذاریها ما را متهم به 

تبانی نموده اند نمی ایستند و در کنار سازمان خصوصی سازی از حق خود دفاع نمی کنند .
رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: حالا که این سازمان با زحمت بسیار توانسته دولت را کم کم عقب براند ؛به کمک بخش 
خصوصی نیاز دارد تا فشاری که تصدی گران به سازمان خصوصی سازی وارد می کنند کم شود اما اگر بخش خصوصی می خواهد 
سکوت کند و منتظر بماند تا بر اثر اتفاقات مشکلاتشان حل شود باید به آنان یادآور شوم که با این روش هیچگاه نمی توانند دولت را 

کنار زده و به فعالیت اقتصادی در این فضا بپردازند.
پورحسینی افزود: ما به کمک پررنگ تر بخش خصوصی برای ادامه فعالیت نیاز داریم چرا که تنها در سال گذشته هشت هزار و 
700 نامه از سمت سازمان ها و دستگاه های نظارتی برای این سازمان ارسال شده و ما به تنهایی نمی توانیم پاسخگوی تمام این 

اتهامات باشیم.
وی با تاکید بر بستری که برای بخش خصوصی فراهم شده گفت: تنها برای واگذاری آلومینیوم المهدی ما را 22 ماه به دادگاه 
کشیدند آنهم برای بنگاهی که چندصد میلیارد بدهی داشت پس باید به بخش خصوصی اعلام کنم که در این دولت فرصتی پیش 
آمده تا با کم کردن تصدی گری دولت ،فعالیت های اقتصادی مردم به خود مردم سپرده شود به همین دلیل از بخش خصوصی واقعی 

تقاضا می کنیم با فشار بیشتر هم بر ما و هم بر دیگر نمایندگان دولتی خود به ما کمک کنند تا حق شان گرفته شود.

رئیس سازمان خصوصی سازی :

واگذاری به عنوان رد دیون نداریم

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از شعبه 4 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 
9/96ج /306- ثبت گردیده له آقای علی حسنی ریاض علیه محمد فروردین که 
محکوم علیه محکوم است به پرداخت 54/900/000 ریال در حق محکوم له و 
تادیه حقوق اجرائی به نفع دولت که محکوم له در راستای استیفاء محکوم به اقدام 
به توقیف تعداد 3000 کیسه 25 کیلوئی گچ سفید کاری درجه یک سلامت که 
مقداری داخل کیسه و مقداری به صورت فله می باشد که قیمت پایه هر کیسه 

20/000 ریال نموده که کارشناس به 60/000/000 ریال ارزیابی نموده 
که مقرر گردیده اموال فوق الذکر در تاریخ 96/12/06 ساعت 10/30 الی 11 صبح 
به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای 
احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد 
بازدید از اموال  را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این 
اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت 
پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار 
می گردد .برنده مزایده باید 10% ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یک 
پرداخت نماید. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی
دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.

رای اصلاحی
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002026920 شماره  رای   -1
1396114430002000620 آقای محمدرضا طاهریان ثابت فر فرزند علی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50/50 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2185 و 2186 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عبدالعلی بیگدلی فرزند رضا .)6717(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار : 1396/11/11
 مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

اجرائیه
مشخصات محکوم له /محکوم لهم

نام : محمد     نام خانوادگی : نیکو سخن لامع    نام پدر : احمد     نشانی: قم -قم-
زنبیل آباد ، بین ک 7و 9 ، نمایندگی میتسوبیشی

مشخصات محکوم علیه / محکوم علیهم
نام : حامد     نام خانوادگی: عمید     - نام پدر : سعید     نشانی : -

محکوم به : 
بسمه تعالی

بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره دادنامه 9609972520300381 

محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 10000000 ریال بانضمام هزینه 
دادرسی و تاخیر تادیه از سررسید چک لغایت اجرای حکم طبق شاخص نرخ تورم 

بانک مرکزی در حق محکوم له و نیم عشر دولتی هزینه اجرای احکام.
محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه:

1- ظرف ده روز مفاد آنرا بموقع اجرا گذارد )ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی (.
2- ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد. 

3- مالی معرفی کند که اجرا حکم و استیفا محکوم به از آن میسر باشد. چنانچه 
خود را قادر به اجرای مفاد اجراییه نداند باید ظرف سی روز کلیه اموال خود را شامل 
تعداد یا مقدار و قیمت همه اموال منقول و غیر منقول ، به طور مشروح مشتمل بر 
میزان وجوه نقدی که به هر عنوان نزد بانکها و موسسات مالی و اعتباری ایرانی یا 
خارجی دارد به همراه مشخصات دقیق حسابهای مذکور و کلیه اموالی که او به هر 
نحو نزد اشخاص ثالث دارد و کلیه مطالبات او از اشخاص ثالث و نیز فهرست نقل و 
انتقالات و هر نوع تغییر دیگر در اموال مذکور از زمان یک سال قبل از طرح دعوای 
اعسار به ضمیمه دادخواست اعسار به مقام قضائی ارائه نماید والا به درخواست 
محکوم له بازداشت می شود )مواد 8 و 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(. 
4- خودداری محکوم علیه از اعلام کامل صورت اموال به منظور فرار از اجرای حکم، 
حبس تعزیری درجه هفت را در پی دارد.)ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی و ماده 

20 ق.م.ا و ماده 16 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(
5- انتقال مال به دیگری به هر نحو با انگیزه فرار از ادای دین به نحوی که باقیمانده 
اموال برای پرداخت دیون کافی نباشد موجب مجازات تعزیری درجه شش یا جزای 
نقدی معادل نصف محکوم به یا هر دو مجازات می شود.)ماده 21 قانون محوه اجرای 

محکومیت مالی 1394(. 
6- چنانچه صورت اموال پس از مهلت سی روز ارائه شود آزادی محکوم علیه از زندان 
منوط به موافقت محکوم له یا تودیع وثیقه یا معرفی کفیل توسط محکوم علیه خواهد 

بود.)تبصره 1 ماده 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(" )م الف 15247(
مسئول دفتر شعبه 3 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم -بشری

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

به جایگاه چهاردهم تولید فولاد در جهان 
رسیده ایم 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ظرفیت فولاد کشور در مقطع انقلاب تنها 
500 هزار تن در فولاد مبارکه بود و امروز به جایگاه رفیع و رتبه چهاردهم تولید 

فولاد در جهان رسیده ایم.
محمد شریعتمداری در هشتمین همایش چشم انداز صنعت فولاد و معدن ایران 
با نگاهی به بازار با حضور کارشناسان و مدیران فولاد افزود: در 1404 به تولید 55 
میلیون تن فولاد خام خواهیم رسید و برای این مهم باید 160 میلیون تن سنگ 

آهن تولید شود که باید گام های بلندی برداشته شود.
وی گفت: در گندله و کنسانتره کمبودهایی داریم که باید جبران کنیم، ایران 
برای فعالیت های توسعه ای مکان بکری است و باید از سرمایه گذاران جهان برای 
ورود برای سرمایه گذاری دعوت کرد و همکاری گسترده به ویژه در صنعت فولاد 

را شروع کرد.
شریعتمداری گفت: همایش، محل یافتن راهکار است و جایی است که توصیه 
های سیاستی برای رسیدن به اهداف کمی و کیفی در افق 1404 باید ارائه شود.

وی افزود: طرح جامع فولاد باید تا یک ماه آینده برای تصویب آماده شود و انجمن 
ها لازم است فعالانه در همه زنجیره های تولید فولاد مشارکت داشته باشند.

شریعتمداری گفت: از مشکلات امروز صنعت فولاد عدم توازن اکتشافات عمقی 
متناسب با ظرفیتهای موجود است هر چند در مدت اخیر اقدامات خوبی در حوزه 

اکتشاف انجام شده است.
وی تصریح کرد: ما در ایران اطلاعات اکتشافی فقط از سطح و به صورت محدود 
داریم که تنها در چند استان معین خلاصه می شود، لازم است در این حوزه با دنیا 

در بخش سرمایه گذاری و انتقال فناوری همکاری داشته باشیم.
شریعتمداری افزود: توسعه اکتشاف، تکلیف جدی بر گردن سازمان های مرتبط 
به ویژه ایمیدرو است که با استفاده از دانش جهان این بخش را به جلو حرکت 

دهیم.
وی گفت: جدیدترین نقشه یک صدهزارم از ظرفیت های معدنی برای 21 تیپ 
کانساری تهیه شده است که در آینده نزدیک رونمایی می شود و سند خوبی 
برای مشارکت بخش خصوصی و شرکت های خارجی برای سرمایه گذاری در 

این حوزه است.
شریعتمداری افزود: عدم توازن در صنعت فولاد یکی از مشکلات این صنعت 

است و ما امروز در تمام زنجیره های این صنعت با یک عدم توازن مواجه ایم.
وی گفت: روش و مشی ما مداخله در قیمت گذاری محصول نیست اما اگر در 
حوزه ای دخالت شده خواسته ما و روش ما نیست، تمام اقدامات ما در این حوزه 

مبتنی بر نظرات و دیدگاه های انجمن ها و فعالان بخش فولاد است.
شریعتمداری افزود: بی تدبیری در صدور مجوز برای فعالان صنعت فولاد باعث 
شد تا با 110 میلیون تن مجوز راکد و بیش از 60 میلیون تن مجوزی که دارای 

توجیه نیست باشیم.
وی گفت: نبود سرمایه گذاری مستقیم واحدهای فولادی در حوزه معادن سنگ 

آهن هم از مشکلات دیگری است که امروز با آن مواجه ایم.
شریعتمداری افزود: از مشکلات دیگر صنعت فولاد مغفول ماندن فعالیت تحقیق 

و توسعه در این بخش است که باید مورد توجه قرار گیرد.
وی گفت: ما باید روش های بهینه مصرف آب در صنعت فولاد را در دستور کار 
قرار دهیم و از فناوری های موجود در این بخش با هدف کاهش مصرف آب در 
این حوزه برسیم. شریعتمداری افزود: همچنین امروز استفاده از آلیاژهای خاص 
مرسوم شده و هشداری است که در آینده به این سمت حرکت نکنیم بخشی از 
بازار را از دست خواهیم داد. وی گفت: ما باید به سمت ایجاد واحدهای فولادی 
با ظرفیت بالا و استقرار آنها در کنار آب های جنوب کشور با هدف کاهش هزینه 
های تولید حرکت کنیم. شریعتمداری افزود: فولاد محصولی با مزیت صادراتی 
است و رشد 20 درصدی صادرات فولاد بسیار امیدبخش است. وی گفت: گریزی 
نداریم حمل و نقل فولاد را به راه آهن منتقل کنیم چرا که جاده ها ظرفیت لازم 
ندارد و اگر به سرعت ریل را توسعه ندهیم واحدهای فولادی با مشکل تأمین مواد 
اولیه مواجه خواهند شد. شریعتمداری افزود: اگر 4.5 میلیارد دلار سرمایه گذاری 
در بخش ریل انجام شود امکان حمل و نقل 420 میلیون تن محصولات فولادی و 
مواد معدنی امکان پذیر نخواهد بود. وی گفت: در منطقه مکران باید راه آهن را به 
آب وصل کنیم که همه اینها نیازمند جلب و جذب سرمایه گذاری خارجی است.

بانک مرکزی: 

افزایش بدهی خارجی به منزله رشد اعتبار و 
توان مالی کشور است 

بانک مرکزی اعلام کرد: افزایش بدهی یک کشور از منظر بین المللی، برخلاف 
تصور رایج، به  منزله اعتبار و توان مالی مناسب آن کشور محسوب می شود. 

این بانک روز سه شنبه در واکنش به انتشار مطالبی در نقد افزایش بدهی های 
خارجی ایران نوشت: سرعت گرفتن افزایش بدهی خارجی، چنانچه با مدیریت 
موثر و تخصیص بهینه تسهیلات همراه باشد، نشانگر چشم انداز مثبت تعاملات 
تجاری و اقتصادی با سایر کشورها خواهد بود. در این اطلاعیه آمده است: ایجاد 
بدهی یا اخذ تسهیلات برای اجرای پروژه های عمرانی و تولیدی کشور عمدتاً با 
پوشش مؤسسات بیمه صادراتی، عملیاتی می شود و اجرای دقیق مفاد و تعهدات 
قراردادی، بخصوص انجام به  موقع پرداخت ها، از عوامل اصلی در ارزیابی ریسک 
کشور تلقی شده و داشتن عملکرد مناسب در این حوزه موجب کاهش ریسک و 
ارتقاء رتبه اعتباری کشور خواهد شد.  بر این اساس وجود بدهی یا افزایش رقم 
مطلق آن، فی نفسه واجد معنای خاصی نیست و نمی توان به  طور مجرد آن را 
تعبیر و تفسیر کرد؛ بلکه این ارقام در نسبت با دیگر متغیرهاست که معنا پیدا 
می کند که مهمترین متغیر ها می تواند اندازه اقتصاد و میزان دارایی های کشور باشد.  
از این رو، حفظ سطح مناسبی از بدهی ها، متناسب با ابعاد اقتصاد نه  تنها منفی 
تلقی نمی شود بلکه در هر اقتصاد متعامل و پویایی، طبیعی و مطلوب و حتی لازم 
است. بانک مرکزی تاکید کرد: تسویه بدهی باید از کانال های بانکی انجام شود و 
لذا پیش نیاز ایجاد بدهی، برقراری روابط کارگزاری است که زمینه ساز تسهیل در 
مبادلات خواهد بود؛ مهمتر آنکه بیانگر عزم طرف های خارجی برای همکاری های 
تجاری و مالی است که آثار مثبت برای اقتصاد کشور به  همراه خواهد داشت و مانع 
تحمیل هزینه های اضافی ناشی از انتقالات وجوه می  گردد.  به باور مسئولان بانک 
مرکزی، آنچه در مورد موضوع بدهی ها، واجد اهمیت بوده و می تواند مایه نگرانی 
باشد، ایجاد بدهی بدون مدیریت و کنترل تراز پرداخت های تجاری و به عبارت 
دیگر، ایجاد مصرف بدون توجه به منابع و درآمد ارزی کشور است. بنابراین 
ایجاد بدهی با هدف سرمایه گذاری در طرح های زیرساختی و تولیدی و متناسب 
با توان بازپرداخت، نه  تنها جای نگرانی ندارد، بلکه دلالت بر ظرفیت  و سلامت 

اقتصاد داشته و خود موجب رشد و توسعه می شود. .

مدیر عامل شهرک های صنعتی ایران:

1۶1 هزار فرصت شغلی درچهار سال آینده 
ایجاد می شود

 مدیر عامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: 161 
هزار شغل جدید در چهار سال آینده در 20 هزار واحد صنایع کوچک کشور 

ایجاد می شود. 
صادق نجفی در بخش خبری 21 شبکه یک سیما افزود: این برنامه با تامین 
مالی این واحدها به منظور نوسازی ایجاد و یا تقویت بازار آنها اجرا می شود. وی 
با بیان اینکه 92 درصد صنایع کشور صنایع کوچک هستند گفت: 81 هزار واحد 
صنعتی کوچک در سراسر کشور وجود دارد که 41 هزار واحد از آنها در شهرک 
های صنعتی مستقرند. مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران افزود: بیش از 65 درصد واحدهای صنعتی کوچک کشور فعالند. نجفی گفت: 
20 هزار واحد صنایع کوچک با ظرفیت 50 تا 70 درصد کار می کنند که برنامه 
تامین مالی برای رساندن آنها به ظرفیت کامل و ایجاد 161 هزار فرصت شغلی در 
چهار سال آینده است. وی افزود: بیش از هشت هزار صنایع کوچک و متوسط در 
شهرهای زیر 10 هزار نفر جمعیت و مناطق محروم روستایی وجود دارد که مقرر 
شد از محل یک و نیم میلیارد دلار در نظر گرفته شده با اعطای تسهیلات با سود 

مناسب از آنها حمایت شود.

رئیس کل سازمان سرمایه گذاری با اشاره به توسعه روزافزون روابط همه جانبه تهران 
و پکن، گفت: شرکت های چینی از اواخر سال 92 تا دی ماه 96 نزدیک به 2.3 میلیارد 
دلار سرمایه گذاری مستقیم در ایران انجام داده اند، درحالی که این سرمایه گذاری از 

سال 75 تا سال 92 فقط 110 میلیون دلار بوده است. 
»محمد خزاعی« دیروزدر سومین همایش فرصت های بازرگانی و سرمایه گذاری 
ایران و چین اظهار داشت: در دیپلماسی سیاسی و اقتصادی، انتظارات و توقعات 
جامعه و سیاستمداران، فقط بخشی از دیپلماسی بر اساس واقعیت های سیاسی و 
اقتصادی است؛ بر این اساس اینکه به محض بروز مشکل کوچکی به عنوان نمونه 
در حوزه بانکی یا تجاری با یک کشور، برخی از افراد گلایه کرده و مساله را بزرگ 

می کنند.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه چنین رویکردی صحیح نیست و 
می تواند به روابط حسنه چندین ساله کشورها لطمه بزند، با اشاره به گلایه های که 
اخیراً از بروز برخی مشکلات جزئی در چین مطرح شده بود، تاکید کرد: نمی توان 
با نادیده گرفتن واقعیت های موجود در یک کشور انتظار داشت که همه  چیز 100 

درصد عالی باشد و مشکلی رخ ندهد.
به گزارش اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، رئیس کل سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های فنی و اقتصادی ایران ادامه داد: واقعیت این است که 
ایران امروز یکی از بزرگ ترین قدرت های نظامی، سیاسی و اقتصادی منطقه محسوب 
می شود و کشوری است که بدون حضور آن، معادلات سیاسی منطقه رقم نمی خورد.

خزاعی با اشاره به اینکه روابط ایران و چین چند هزارساله است و در فرهنگ و 
اقتصاد دو کشور ریشه دارد، اضافه کرد: واقعیت دیگر این است که روابط ایران و چین 
در دوران تحریم نیز خوب بوده و ما از حمایت دولت چین برخوردار بوده ایم و در 
شرایط فعلی نیز ایران از بهبود همکاری های سیاسی، اقتصادی و سرمایه گذاری در 

سطح بین المللی و دوجانبه استقبال می کنیم.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارائی با بیان اینکه چین امروز با چین 15 سال 
پیش، کاملًا متفاوت است، گفت: جمهوری خلق چین، امسال چهلمین سال برنامه 
اصلاحات اقتصادی خود را می گذراند و سیزدهمین برنامه توسعه اقتصاد خود را از 
سال گذشته آغاز کرده که رشد اقتصادی بیش از 6.5 درصد را برای سال های آینده 

در نظر گرفته است.
وی اظهار داشت: در این مسیر، کشور چین ایده های بزرگ اقتصادی را نیز در سطح 
جهان مطرح کرده که ایده »یک  جاده - یک کمربند« از جمله آنهاست و توانسته 

جای خود را باز کند.
رئیس کل سازمان سرمایه گذاری و کمک های فنی و اقتصادی ایران، با بیان اینکه 
در این ایده، به واسطه جایگاه مهم کشورمان در منطقه، ایران باید نقش قابل توجهی 
داشته باشد، افزود: بیش از 65 کشور در مسیر ایده »یک  جاده- یک کمربند« در 
خشکی و دریا واقع شده اند و کشور ایران یکی از بهترین موقعیت ها را در این مسیر 

داراست.
خزاعی همچنین تاسیس بانک زیرساخت آسیا با سرمایه اولیه 100 میلیارد دلار 

را از دیگر اقدام های دولت چین عنوان کرد که توانسته است در رقابت با صندوق 
بین المللی پول قرار بگیرد.

به گفته این مقام مسئول، این بانک فقط بر توسعه کشورهای آسیایی متمرکز 
می شود و مخصوص سرمایه گذاری در این کشورهاست و ایران نیز از ابتدا افتخار 

داشته به  عنوان عضو موسس این بانک با حق رای بالا حضور داشته باشد.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، ایجاد صندوق مربوط به ایده »یک  جاده- یک 
کمربند« را از دیگر اقدام های مؤثر چین عنوان کرد که با سرمایه اولیه 48 میلیارد 
دلاری، برای توسعه سرمایه گذاری های این مسیر که پیش بینی می شود بیش از 500 

میلیارد دلار باشد، همکاری خواهد کرد.
خزاعی خاطرنشان کرد: امروز چین به یک قدرت بزرگ تجاری تبدیل شده که 
روابط گسترده ای با کل جهان دارد و از سوی دیگر، ایران نیز قدرت برتری در منطقه 

است که روابط حسنه و دوستانه ای با چین دارد.
وی تاکید کرد: در این شرایط با در نظر گرفتن فضای عمومی جهان، تنظیم روابط، 
کنترل روابط و تلاش برای توسعه روابط توسط هر دو کشور بسیار اهمیت دارد و این 

مساله به نفع دولت و ملت هر دو کشور خواهد بود.
وی، چین و ایران را دو شریک تاریخی و استراتژیک عنوان کرد که روابط آنها 
روزبه روز در حال گسترش است و برخلاف آنچه برخی فکر می کنند، این روابط هرگز 

دچار مشکل نشده است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: اکنون بیش از هشت درصد منابع 
انرژی نفت و مشتقات نفت و گاز مورد نیاز چین از ایران تامین می شود، در حالی که 

این کشور می تواند منابع مورد نیاز خود را از سایر کشورها تامین کند.
به گفته خزاعی، سطح فروش نفت خام ایران به چین در بالاترین سطح در دهه 
اخیر قرار دارد و به قیمت روز، ایران سالیانه بیش از 11 میلیارد دلار نفت به چین 

صادر می کند.
وی ادامه داد: مجموع تجارت ایران و چین در سال 2017 نزدیک به 22 درصد 
در همسنجی با پارسال افزایش داشته و در حوزه سرمایه گذاری نیز نخستین قرارداد 

بزرگ مالی با این کشور به امضا رسیده است.
خزاعی با اشاره به قرارداد 10 میلیارد دلاری بین ایران و یک موسسه مالی چینی، 
گفت: این مهم، غیر از سایر توافق های اقتصادی بین دو کشور است که بر اساس 
آن حدود 11 میلیارد دلار پروژه در ایران برای تامین مالی به موسسات مالی چینی 

معرفی شده و آماده شروع همکاری است.
وی با بیان اینکه طبیعی است در این شرایط برخی از کشورهای جهان و منطقه از 
روابط حسنه ایران و چین راضی نباشند، گفت: بنابراین هم ما و هم چینی ها، در همه 
سطوح از دولت ها گرفته تا بانک ها و فعالان اقتصادی بخش خصوصی باید مراقبت 

کنیم که به این روابط خدشه ای وارد نشود.
گفتنی است :پیش از این » پانگ سن« سفیر جمهوری خلق چین در تهران ارزش 
تجاری ایران و چین در 11 ماهه سال 2017 میلادی را 33 میلیارد و 660 میلیون 

دلار اعلام کرد که در همسنجی با پارسال 20.5 درصد افزایش داشته است.

معاون وزیر اقتصاد خبر داد: 

رشد 20 برابری سرمایه گذاری مستقیم چینی ها در ایران 

مفقودی
پروانه بهره برداری گلخانه به شماره 

93/211/43۶ مورخ 93/8/15 به نام محمد 
گائینی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

می گردد.
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AFC چاره ای ندارد جز این که حقوق ایران را قبول کند

تاج: به AFC گفتیم خودت را از این مهلکه 
نجات بده!

 رئیس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه بی سر و صدا بحث میزبانی از تیم های 
عربستانی را دنبال می کند، گفت: از AFC خواستیم خودش را از مهلکه نجات بدهد. 
مهدی تاج در مراسم بدرقه تیم ملی فوتسال که ظهر دیروز در محل آکادمی ملی 
فوتبال برگزار شد گفت: حتی اگر بهترین تدارکات برای یک تیم فراهم شود و بهترین 

بازیکنان در یک تیم باشند این مسائل نمی تواند قهرمانی را تضمین کند.
وی ادامه داد: هم فوتبال، هم فوتبال ساحلی و هم فوتسال ما جوان گرایی خوبی 
داشته است. بعدها می گویند چه کار خوبی انجام شده است. فوتسال ما هم با منطق 

و شیب ملایم جوان گرایی را شروع کرده است که جای تقدیر دارد.
رئیس فدراسیون فوتبال یادآور شد: ارزیابی ما از جوان گرایی تیم فوتسال مثبت 

است. جز قهرمانی از این تیم در آسیا انتظار دیگری نیست.
تاج همچنین از آماده شدن یک ساختمان شبیه به ساختمان »پک« برای فوتسال 
خبر داد و گفت: کمتر از یک سال دیگر یک ساختمان بسیار خوب برای فوتسال در 
کمپ می سازیم. مهدی تاج که در مراسم بدرقه تیم ملی فوتسال صحبت می کرد، 
بخش عمده صحبت هایش را به مسائل روز فوتبال ایران به خصوص میزبانی از تیم 

های عربستانی اختصاص داد.
وی گفت: این روزها مدام مطرح می شود که چرا قطر توانست مقابل عربستان 
بایستد و میزبانی از تیم های این کشور را در خاک خود داشته باشد ولی ایران 
نتوانست. رایی که کنفدراسیون آسیا برای محرومیت ایران از بازی های خانگی 
صادر کرد، مربوط به 2 سال پیش است آن هم به بهانه اتفاقاتی که در تهران رخ داد. 
عربستانی ها مستندی را تهیه کردند و آتوی خوبی گرفتند که تیم هایشان نمی تواند 
در ایران بازی کند. آنها کمیته مسابقات و هیات اجرایی را متقاعد کردند که به جای 

ایران در کشور بی طرف بازی کنند.
رئیس فدراسیون فوتبال تاکید کرد: ما اقدامات موثری نزدیک به یک سال و نیم 
انجام داده ایم و حتی در دادگاه عالی ورزش هم وکلایی گرفته ایم. با هیاهو نمی 
شود مشکل را حل کرد. ما سه نامه به کنفدراسیون آسیا و یک نامه به فیفا زده ایم 

که قصد رسانه ای کردن آن را نداریم.
تاج تاکید کرد: اینکه قرار بود قطر از میزبانی محروم شود مربوط به امسال بود نه 
سالهای گذشته. بحث ایران مربوط به 2 سال پیش است. این یک موضوع کاملًا 
سیاسی است. از کنفدراسیون آسیا خواستیم خودش را از این مهلکه نجات دهد چون 
این ماجرا انتها ندارد. به کنفدراسیون آسیا اعلام کردیم اگر مسیر را زلال نکنید هر 

روز این مشکلات وجود خواهد داشت.
تاج یادآور شد: از فیفا هم خواستیم که اگر صلاح دید به این موضوع هم ورود کند. 
ما این موضوع را دنبال می کنیم و نمی خواهیم هر روز در رسانه ها آن را مطرح کنیم 

چون رسانه های ما رصد می شوند.
رئیس فدراسیون فوتبال اظهارکرد: ما همین امروز به کنفدراسیون آسیا و فیفا نامه 
زدیم که دلایل عربستان برای بازی نکردن در ایران این مسائل است. اگر 2 سال و 
نیم پیش این مصوبه برای ایران گرفته شده است، خارج از اختیارات فدراسیون و 
باشگاه های درگیر بوده است. نمی شود که استقلال، پرسپولیس یا باشگاه های دیگر 
را محکوم به کم کاری کرد. باید مصوبه را برگردانیم که ما هم این را دنبال می کنیم.

برانکو ایوانکوویچ:

هر بازیکنی بخواهد برود
 جلویش را نمی گیریم 

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس از دیدار با سپاهان به عنوان یک دربی بزرگ یاد 
کرد و گفت: می دانیم که بازی سختی در پیش داریم اما دغدغه مان این است که 

این تیم را ببریم. 
برانکو ایوانکوویچ در حاشیه تمرین دیروز تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به دیدار 
هفته بیست و دوم تیمش برابر سپاهان گفت: یک دربی بزرگ در پیش داریم. بازی 

خیلی سختی خواهیم داشت. امیدوارم بتوانیم از سد یک تیم بزرگ عبور کنیم. 
وی در مورد شرایط تیم سپاهان گفت: آنها در منطقه خطر قرار دارند اما بعید می 
دانم که کیفیت آنها به گونه ای باشد که برای فرار از سقوط بجنگند. این شرایط در 
چنین بازیهایی کمترین تاثیر را دارد. سپاهان بازیکنان و تیم خوبی دارد و نمی توان 
ان را دست کم گرفت. با این حال با وجود بازیکنان خوبی هم که در اختیار دارند بعید 

است که بتوانند از بحران خارج شوند!
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد اینکه چرا کرانچار نتوانست با این تیم 
نتیجه بگیرد گفت: من نمی دانم مشکل این تیم چیست اما می دانم که این باشگاه 
سابقه طولانی دارد و در 10 سال اخیر موفق ترین تیم در نتیجه گیری فوتبال ایران 
بوده است. در فینال لیگ قهرمانان آسیا بوده اند و سه دوره در این مسابقات حضور 
داشته اند. طبیعی است که هواداران سپاهان همیشه حداکثر انتظارات را  از این تیم 
دارند.  وی ادامه داد: متاسفانه وقایع آنطور که باید برای دوستم آقای کرانچار رقم 
نخورد. شانس هم نداشت و نتایج انگونه که می خواست رقم نخورد. سپاهان نسبت 

به نتایجی که کسب کرد خیلی بهتر بازی کردند. 
برانکو در پاسخ به خبرنگار مهر مبنی بر اینکه ممکن است در دربی روز 10 اسفند 
با برتری برابر استقلال جشن قهرمانی بگیرد گفت: خودمان را درگیر این مسائل 
نمی کنیم. از ابتدای فصل هدفمان را مشخص کرده ایم. با این حال رقبای خیلی 
سرسختی داریم. هدف ما در هر بازی برد است و می خواهیم امتیازات زیادی را 
بگیریم و قهرمان شویم. اما اینکه چه زمانی می خواهیم قهرمان شویم و جشن 
بگیریم مشخص نیست. الان مهمترین دغدغه ما این است که بتوانیم سپاهان را 

ببریم. 
هربازیکنی نمی خواهد بماند می تواند برود

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد پیشنهادهایی که دلال ها به بازیکنانش 
می دهند گفت: بازیکنانی که قرارداد دارند که تکلیف شان مشخص است. آنهایی 
که قرارداد ندارند پیشنهاد می کنیم. اگر دوست داشتند می مانند اگر هم نه که 
هر تصمیمی گرفتند مشکلی نیست. کادر خوبی داریم. در کنار بازیکنانی که مقابل 
پیکان بازی کردند چند بازیکن دیگر داریم. وحید امیری نبود، فرشاد احمدزاده هم 
نبود. ضمن اینکه امید عالیشاه هم برمی گردد. اگر فکر می کنند جای بهتری دارند 

بروند. کاری از دست ما برنمی آید.
وی در مورد اینکه پرسپولیس میزبان دیدارها با عربستانی ها نیست گفت: طبیعی 
است که از این موضوع ناراحت هستم. ما سال قبل از 12 بازی 9 بازی را بیرون 
از خانه بازی کردیم و یک میلیون دلار ضرر کردیم چرا که هواداران را در اختیار 

نداشتیم. متاسفانه این شرایط پیش آمده و نمی شود کاری کرد.

در مناقشه با عربستان منتظر گزارش فیفا هستیم 

داورزنی: نخواهیم گذاشت حقی از مردم و 
کشور ضایع شود

با  مناقشات  درباره  جوانان  و  ورزش  وزارت  قهرمانی  و  حرفه ای  ورزش  معاون 
عربستان، بیان  کرد: ما نخواهیم گذاشت که حقی از مردم و کشور ضایع شود و در 
میادین دیپلماتیک، لابی ها و مسائل دیپلماتیک بخواهد در این روند تاثیرگذار باشد.

محمدرضا داورزنی در نشست خبری صبح دیروزخود ، بیان  کرد: طبیعی است که 
حساسیت برای میزبانی باشگاه های کشور در ایران وجود داشته باشد  و ما نخواهیم 
 AFC گذاشت حقی ازمردم و کشور ضایع شود. در جلسه ای که در هیات اجرایی
برگزار شد، قرار بود بازی ها به صورت رفت و برگشت انجام شود و این در هیات 
رییسه نیز مطرح شد. بازی های ایران و جام باشگاه های آسیا نیز باید به صورت رفت 
و برگشت برگزار شود. عربستان با یارگیری هایی که انجام داد و امارات را نیز با خود 
همراه کرد، شرایط ایران را ناامن جلوه داد و همین دلیل باعث شد که از طرفی فیفا 
شرکتی برای بررسی امنیت در کشورهای میزبان سفر کنند و به ایران نیز ناظری 

فرستاده شد.
او در ادامه  افزود: ما نیز در باشگاه های استقلال، پرسپولیس ، تراکتورسازی و 
فدراسیون فوتبال جلساتی را برگزار کردیم که باید سفت و سخت از این موضوع 
دفاع کنیم و نگذاریم حقی از کشور ضایع شود. گزارشی که از سوی ناظر فیفا اعلام 
شده است، باید به صورت کتبی اعلام شود تا همه بدانند که ایران از نظر امنیتی 

هیچ مشکلی ندارد.
معاون ورزش حرفه ای و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان در ادامه   اضافه کرد: ما به 
عنوان وزارت ورزش و جوانان در کنار فدراسیون و باشگاه ها هستیم و از حق خود 
دفاع خواهیم کرد تا میزبانی در کشور خودمان برگزار شود و کشور ثالثی وجود 
نداشته باشد. ما نمی خواهیم در این قضیه ورود مستقیم داشته باشیم و حرف ما 
این است که AFC و فیفا اجازه ندهند دولت و سیاست در این موضوع دخالت 
کنند. فدراسیون فوتبال نیز به دنبال گرفتن حق خود است و ما نیز از آن حمایت 

خواهیم کرد.
داورزنی در ادامه  بیان  کرد: درخواست باشگاه ها این است که تصمیم مصوب در 
کمیته  اجرایی AFC در دو ، سه ماه گذشته اجرا شود و گزارش ناظر از شرکت 
ایرلندی نیز برای ما به صورت کتبی اعلام شود تا همه کشورها بدانند ایران مشکل 
امنیتی ندارد.وی با اشاره به برگزاری دیدارهای جهانی و آسیایی به میزبانی ایران، 
خاطر نشان کرد: کشور ما میزبان مسابقات آسیایی و جهانی بوده و چندین بار نیز 
تیم های آمریکایی در ایران حضور داشته اند و هیچ گونه مشکل امنیتی در این زمینه  
وجود نداشته است. انتظار ما از AFC و فیفا این است که تصمیمی بگیرند که مبتنی 
بر شعاری است که سر می دهند و سیاست ها و لابی ها نتواند روی تصمیمات فیفا 
و AFC اثرگذار باشد. اینفانتینو نیز سفری به ایران خواهد داشت و امیدواریم که 

تصمیمات منطقی بگیرد تا حقی از کشور ما ضایع نشود.

چهارشنبه -یازدهم بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4487

تیم فوتبال استقلال که با حضور سرمربی آلمانی شرایط مطلوبی پیدا کرده است با غلبه بر صنعت نفت آبادان راهی فینال مسابقات جام حذفی 
شد.  در دیدار نیمه نهایی جام حذفی کشور که عصر دیروز سه شنبه به میزبانی تیم صنعت نفت و در ورزشگاه مملو از تماشاگر تختی آبادان برگزار 

شد، آبی پوشان تهران با نتیجه 2 بر یک حریف را شکست دادند و برای یازدهمین بار به فینال مسابقات  جام حذفی رسیدند.
در این دیدار شفر تیمش را با ترکیب سید مهدی رحمتی، وریا غفوری، میلاد زکی پور، پژمان منتظری، سید مجید حسینی، امید ابراهیمی، روزبه 
چشمی، داریوش شجاعیان )از دقیقه 90 خسرو حیدری(، سرور جباروف )از دقیقه 62 فرشید باقری(، بهنام برزای )از دقیقه 81 امید نورافکن( و 
علی قربانی راهی میدان کرد. فراز کمالوند هم صنعت نفت را با سوشا مکانی، مرتضی اسدی، علی عبدالله زاده، مسعود ابراهیم زاده، سعید لطفی، 
مگنو باتیستا، کرار جاسم، آگوستو سزار، محمد شادکام )از دقیقه 82 میلا جهانی(، حسین ساکی )از دقیقه 59 زبیر نیک نفس( و لوسیانو پریرا به 
میدان فرستاد.  اولین گل این بازی را پژمان منتظری مدافع پیش تاخته استقلال روی خروج اشتباه سوشا مکانی در دقیقه 8 بازی به ثمر رساند. 
این آخرین اشتباه منجر به گل سوشا مکانی در این بازی نبود چرا که در دقیقه 43 بازی مکانی یکبار دیگر مرتکب یک اشتباه شد و اینبار داریوش 
شجاعیان از این موقعیت استفاده کرد و شمار گل های تیمش را به عدد 2 رساند.  در این بازی دروازه بان های دو تیم اشتباهاتی داشتند و مهاجمان 
نیز از این فرصت ها به راحتی نمی گذشتند. در دقیقه 61 نوبت به مهدی رحمتی رسید که در محاسبات خروجش مرتکب اشتباه شده تا یک 
مهاجم فرصت شناس مثل شیمبا قدر این موقعیت را دانسته و اختلاف را به حداقل برساند. این بازی در نهایت با همین نتیجه به پایان رسید تا 
استقلال تهران برای یازدهمین بار در تاریخ مسابقات جام حذفی به فینال این مسابقات راه یافته باشد. شفر با استقلال به نیمه نهایی جام حذفی 
رسید تا سرمربی آلمانی استقلال فاصله اندکی با کسب اولین جام خود داشته باشد. استقلالی ها 4 سال است که در حسرت جام هستند و حالا 

باید برای برگزاری جشن قهرمانی جام حذفی در انتظار برنده دیدار استقلال خوزستان و خونه به خونه باشند.
وینفرد شفر:

پیروزی استقلال را به قائدی تقدیم می کنم
سرمربی استقلال تهران، پیروزی تیمش در برابر صنعت نفت آبادان و صعود به فینال جام حذفی را به مهدی قائدی تقدیم کرد.  وینفرد شفر 
پس از پیروزی تیمش در برابر صنعت نفت آبادان در جام حذفی و صعود به فینال در نشست خبری پایان بازی اظهار کرد: این پیروزی را به مهدی 
قائدی، بازیکن جوان تیم ما که اکنون در بیمارستان بستری است تقدیم می کنم و امیدوارم این بازی جوان به زودی به میادین بازگردد و بتواند 
به صورت ثابت برای ما بازی کند. وی افزود: هماهنگونه که هفته قبل نیز اعلام کردم من عاشق تیم خود هستم. 30 سال که در جاهایذ مختلف 
دنیا مربیگری می کنم ولی این تیم استقلال شخصیت بسیار بزرگی دارد و تیم بسیار بزرگی است. شفر ادامه داد:قبل از این مسابقه عصبی بودم 
و فکر می کردم حتی ممکن است این بازی را در برابر صنعت نفت آبادان واگذار کنیم. سرمربی استقلال گفت: روحیه و کار تیمی ما در این بازی 
فوق العاده بود. خوشحالم در برابر برزیل بازی کردیم و به پیروزی دست یافتیم البته من در زمانی که سرمربی تیم ملی کامرون بودم در پاریس 

موفق به شکست برزیل شده بود.
بازی سختی در برابر صنعت نفت آبادان داشتیم 

شفر بیان کرد: بازی سختی در برابر صنعت نفت آبادان داشتیم. با توجه شرایط بازی و هواداران پرشوری که نفت آبادان از آنها استفاده می کرد 
بازی سختی بود. آنها روی توپ های بلند بسیار خطرناک بودند ولی خوشبختانه خط دفاع و هافبک ما به خوبی در این خصوص موفق عمل کرد و 
باید به کی روش بابت داشتن این بازیکنان که می تواند از آنها در تیم ملی استفاده کند تبریک بگویم. وی با اشاره به اینکه این پیروزی را به هواداران 

پرشور خود نیز تقدیم می کنم، عنوان کرد: استقلال تیم بزرگی است و نه تنها در تهران و ایران بلکه در کل دنیا و حتی در آلمان هوادار دارد.
نیاز به بازیکن جدیدی داریم 

سفر با بیان اینکه ما نیاز به بازیکن جدیدی داریم ولی هنوز موفق به جذب بازیکن نشده ایم، افزود: من جلسه ای با مدیرعامل باشگاه خواهم 
داشت و امیدوارم تا  چهارشنبه موضوع جذب بازیکن برای ما مشخص شود. سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران عنوان کرد: خوشبختانه بازیکنان 
استقلال با 100 درصد توان در این بازی ها ظاهر شده اند. برای نمونه امید نورافکن در ابتدای بازی در سمت راست بازی کرد ولی در 20 دقیقه 
آخر بازی به سمت چپ رفت و توانست فشار خوبی به حریف وارد کند. شفر ادامه داد: احساس خوبی داشتیم که در مقابل این همه هوادار پرشور 
و حمایت بی نظیر آنها از تیمشان بازی کردم. شاید اکنون تیم حریف در رختکن بسیار ناراحت است ولی من برای آنها در ادامه رقابت های لیگ 
برتر آرزی موفقت می کنم. وی بیان کرد: ما در این بازی یک اشتباه داشتیم که همان توپ تبدیل به ضد حمله شد و بازیکنان حریف آن را به گل 
تبدیل کردند. شفر با بیان اینکه همه بازیکنان استقلال در این بازی بسیار عالی ظاهر شدند، تصریح کرد: امید ابراهیمی در این بازی بسیار فوق العاده 

بازی کرد و به خوبی پاس داد و بازیسازی کرد. وی گفت: امروز یک گام بلند برداشتیم برای حضور در فینال لیگ برتر. شنیدم که محل برگزاری 
بازی فینال 10 دقیقه با آبادان فاصله دارد. امیدواریم که در فینال هم خوب باشیم و در کنار این مردم که بسیار دوست داشتنی هستند، باشیم.

بازی بعدی حسینی به میدان می رود 
شفر در خصوص استفاده از مهدی رحمتی در این بازی و بازی های گذشته نیز گفت: بارها اعلام کرده ام که بازی های حذفی برای رحمتی و 
بازی های لیگ برتر برای سید حسین حسینی است. من دو بازی در لیگ برتر به مهدی رحمتی بازی دادم تا اگر خوب باشد در این بازی مهم 
حام جذفی هم از وی استفاده کنم. همه دیدند که وی خوب بود ولی در بازی بعدی بازهم حسینی به میدان می رود. من همیشه با بازیکنان خود 
صادق بوده ام و باید اعلام کنم که ما دو دروازه بان خیلی خوب داریم. وی در خصوص طولانی شدن روند جذب بازیکن خارجی نیز گفت: یکی 
از مشکلات استقلال برای جذب بازیکن این است که پنجره نقل و انتقالات بسته شده است و ما تنها می توانیم بازیکن آزاد به خدمت بگیریم. هر 
بازیکنی را بخواهیم جذب کنیم ابتدا باید فیلم هایش را مشاهده کنم در عین حال که برخی ها هم خیلی گران قمیت بودند بنابراین در این شرایط 
استفاده از ماشین داخلی بسیار بهتر است. شفر ادامه داد: ما قصد داریم بازیکن ارزان قمیت بگیریم اما معلوم نیست چه بازیکن با این شرایط بتواند 
برای ما موثر باشد. شاید برخی بازیکنان دو تا سه ماه است که تمرین نکرده اند  هر چند بازیکن حرفه ای در این شرایط خود تمرین می کند تا از 

شرایط مسابقه دور نباشد.

استقلال با عبور از نفت آبادان به فینال رسید 

نقش استقلال روی جام 

پیشکسوت کاراته قم در پی نتایج ضعیف تیم های ورزشی و نارضایتی عده ای از 
ورزشکاران، در انتقاد از مدیریت ورزشی استان قم گفت: از نمایندگان مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی انتظار می رود به وضعیت ورزش استان رسیدگی کنند. علیرضا کتیرایی در 
گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه وضعیت ورزش استان از غصه خوردن گذشته است، بیان 
 ICU کرد: دیگر باید به حال ورزش قم زار زد، ورزش قم در حاضر مانند کسی است که در
بستری و تمام سیستم بدن آن از کار افتاده باشد و به زور دستگاه آن را زنده نگه داشته اند؛ 
مسبب وضعیت امروز ورزش قم، مدیرانی هستند که در راس ورزش قم فعالیت می کنند.

قبر ورزش قم را کنده اند و منتظرند خاکش کنند 
مربی اسبق تیم ملی کاراته کشور افزود: به عنوان کسی که 30سال است در ورزش 
فعالیت می کنم، میگویم که قبر ورزش قم را کنده اند و منتظر هستند خاکش کنند تا 
دیگر هیچ چیزی از آن باقی نماند.دارنده مدال طلال بازی های آسیایی ادامه داد: هرچند 
در گذشته هم وضع مدیریتی ورزش قم خوب نبود، اما اکنون در قیاس با چند سال پیش 
وضعیت بدتر شده است؛ تیم صبای قم و تیم فوتسال هیئت فوتبال به دسته پایین تر 
سقوط کرده اند و وضعیت نامناسبی دارند اما هیچکدام از مسئولان ککشان هم نگزید و 
انگار هیچ اتفاقی نیفتاده است.وی اضافه کرد: یک زمانی استان قم در رشته های والیبال، 
بسکتبال و کاراته در سوپر لیگ و لیگ برتر نماینده داشت، اما اکنون ورزش قم به کجا 
رسیده است و رشته های ورزشی چه وضعیتی را سپری می کنند؟ اکثر رشته های ورزشی 

که از آن ها با خبر هستم، هیچ دلخوشی ای از وضعیت فعلی ندارند.
مدیران ورزشی قم سفارشی سرکار آمده اند

کتیرایی گفت: در ورزش قم یک اتاق فکر کارآمد وجود ندارد تا وضعیت فعلی را بهبود 

ببخشد؛ در استان پیشکسوتان و قهرمانان بسیاری داریم که ایده های بسیار خوبی برای 
ورزش دارند اما از آن ها هیچ استفاده ای نمی شود.قهرمان مسابقات آسیایی ادامه داد: 
مسئله ای که امروز گریبان گیر ورزش استان شده، این است که  مدیران ورزشی قم، آدم 
های کوچکی هستند که به صورت سفارشی سرکار آمده اند، به همین دلیل است که 

هیچگاه حاضر نیستند انسان های بزرگ در کنار آن ها باشند.
مربی اسبق تیم ملی کاراته کشور اظهارکرد: در ورزش استان قم بزرگان بسیاری در 
همه رشته ها وجود دارند که از آنها استفاده نمی شود، محسن ربانی قهرمان دوومیدانی 
آسیا، مجید تلخابی قهرمان ورزش های قدرتی آسیا، هادی علیزاده قهرمان کشتی آسیا و 
قهرمانان سابق آسیا و جهان در رشته کاراته همگی از بزرگان و پیشکسوتان ورزش استان 

هستند، اما جایگاهی برای استفاده از پتانسیل آن ها وجود ندارد.
مسئولین رده بالای استان چشم روی واقعیت ها نبندند 

وی گفت: پیشکسوتان و بزرگان ورزش هیچگاه خودشان را تحمیل نمی کنند و باید 
از آن ها خواسته شود که کمک کنند، اما امروز این اندیشه در بین مسئولین ورزش 
استان وجود ندارد، لذا کسانی که بیرون از سیستم مدیریتی مانده اند انسان های بزرگی 
هستند که نتیجه این تناقض، عدم موفقیت در ورزش استان است که به وضوح مشاهده 
می شود.کتیرایی با بیان اینکه لازم است استاندار و فرماندار قم حرکتی برای بهبود شرایط 
ورزش استان انجام دهند، گفت: مسئولین رده بالای استان چشمانشان را روی یکسری از 
واقعیت ها نبندند.وی به انتقاد از نوع مدیریت مسئولان ورزش استان پرداخت و اظهارکرد: 
کسانی که سکان ورزش استان را در دست دارند مدیریت ورزش را یاد نگرفته اند، در عوض 
فیلم و شو بازی کردن را خوب یادگرفته اند و شومن های خوبی هستند، هر چند وقت 

یکبار مراسمی می گیرند، مسئولان استان را دعوت می کنند و به به و چه چه می کنند 
و آمارهایی را از روی کاغذ ارائه می دهند که ورزش استان صعود کرده است، در حالی 
که شاهد هستیم تیم های ورزشی سقوط کرده و افت داشته اند، مردم واقعیت ها را باور 
می کنند نه آن چیزی که روی کاغذ است.وی در ادامه با بیان اینکه از نمایندگان قم در 
مجلس شورای اسلامی که با رای مستقیم مردم انتخاب شده اند انتظار خیلی بیشتری 
میرود که به وضعیت ورزش استان رسیدگی کنند، اظهار داشت: تیم مدیریتی ورزش 
استان هنوز نتوانسته ورزشکاران و پیشکسوتان را دور یک میز جمع کند و از نظرات و 

پیشنهادات آنها استفاده کند.
ورود سیاست به ورزش ظلم است

کتیرایی در خصوص امکانات سخت افزاری ورزش نیز گفت: امکانات و سخت افزار 
هیچگاه در حد ایده آل نبوده است؛ هرگاه مدیران ورزشی شکست می خورند، مشکل را 
نبود سخت افزار مطرح می کنند، اما باید توجه داشت اگر بهترین سخت افزار و امکانات 
در اختیار باشد و مدیریت مناسب وجود نباشد، مطمئنا نتیجه ای حاصل نخواهد شد. وی 
گفت: دخیل شدن سیاست در انتخاب مدیران ورزشی، ظلم به جوانان این شهر است، 
وقتی جوانان می بینند که تیم های ورزشی استان یکی پس از دیگری سقوط می کنند و 
هیچ اراده ای برای بهبود شرایط آن ها وجود ندارد، بی انگیزه می شوند. کتیرایی در ادامه 
گفت: مگر جوانان ما چه گناهی کرده اند که باید تاوان اشتباهات مسئولین را بدهند، 
امیدوارم نمایندگان استان در مجلس به رای مردم احترام بگذارند و فکری برای بهبود 
این وضعیت بکنند تا جوانان و ورزشکاران امید و انگیزه ای به آینده ورزش داشته باشند، 

امیدوارم این شرایط تغییر کند که هر زمانی جلوی ضرر گرفته شود، منفعت است.

مدیران ورزشی قم سفارشی سرکار آمده اند 

کتیرایی: ورزش قم در ICU بستری است

نجات علی دایی وسفر ابدی کاپیتان 

ورزشکارانی که قربانی تصادفات شدند
را  زیادی  افرادی  رانندگی مدتهاست جان  سوانح و تصادفات 
گرفته که در بین آنها چهره های مطرح و معروف ورزشی هم 

بوده اند. با این حال برخی ورزشکاران از مرگ گریختند. 
مهدی قائدی بازیکن جوان تیم استقلال اولین فوتبالیست مطرح 
ایرانی نبود که با سانحه سنگین رانندگی مواجه شد. خودروی 
حامل قائدی و 4 همراهش ساعت 1:30 دقیقه بامداد روز یکشنبه 
به دلیل عدم توانایی راننده در کنترل واژگون شد و قائدی و یکی 
دیگر از سرنشینان با شرایط بدی در بیمارستان خلیج فارس بوشهر 

بستری هستند.
با  ایرانی که  در سال های گذشته کم نبودند فوتبالیست های 
اتفاقاتی از این دست مواجه شده و بعضا جان خود را از دست داده 
و یا دچار صدماتی شدند که برای تعدادی از آنها قابل جبران نبوده 
است. گروه ورزشی مهر در این گزارش به تعدادی از این اتفاقات 

اشاره می کند.
* جواد منافی

میلادی،  دهه 90  اوایل  در  کشورمان  ملی  تیم  جوان  ستاره 
بازیکنی که به زعم بسیاری از کارشناسان آن زمان می توانست یکی 
از بهترین های تاریخ فوتبال ایران شود. این بازیکن شمالی با پیراهن 
شماره 17 در ترکیب پرسپولیس آنقدر درخشید تا به ترکیب ثابت 
تیم ملی راه یافت. اوج درخشش این بازیکن در مسابقات مقدماتی 
جام جهانی 94 بود. منافی در آن بازی ها آنقدر درخشید که خیلی 

زود مشتریان خوب اروپایی هم پیدا کرد.
این چپ پای استثنایی در سال 73 در جاده قائمشهر به ساری 
دچار سانحه رانندگی شد. خودروی این بازیکن واژگون شد و 
منافی مدتها در کما بود. او جراحات بسیار جدی دید و بعد از بهبود 

شرایط بدنی هرگز نتوانست به فوتبال بازگردد. 
* امیر دولت آبادی

یکی از اولین فوتبالیست هایی که در سانحه رانندگی جان خود 
را از دست داد اما به طور کلی به فراموشی سپرده شده و شاید 
حالا کمتر کسی حتی نام او را به یاد داشته باشد، زنده یاد امیر 
دولت آبادی بازیکن دهه 60 استقلال بود. دولت آبادی در عنفوان 
جوانی در ترکیب استقلال درخشید و خیلی زود تبدیل به ستاره 
شد. ستاره آن روزهای استقلال در سن 21 سالگی و در جاده 
تهران - قم از فرط خستگی در کنار اتوبان توقف می کند تا در 
اتومبیل استراحت کند. در حالی که او در اتومبیل خواب بود 
یک دستگاه تریلر که شاید راننده آن پشت فرمان خواب بود! به 
اتومبیل وی برخورد می کند تا زنده یاد دولت آبادی دعوت حق 

را لبیک بگوید.
* جلال خاوندی

زنده یاد جلال خاوندی فوتبالیست اهل استان اردبیل در سال 
83 و در حالی که تنها 23 سال سن داشت در یک سانحه رانندگی 
جاده ای دعوت حق را لبیک گفت. مرحوم خاوندی به هنگام فوت 
عضو تیم ملوان انزلی بود و از فوتبالیست های مطرح کشور به 
حساب می آمد که اگر دچار این سانحه نمی شد قطعا می توانست 

آینده ای بسیار روشن در فوتبال کشور داشته باشد.
* سیروس قایقران

یکی از معروف ترین فوتبالیست های ایران که در سانحه رانندگی 
جان خود را از دست داد، مرحوم سیروس قایقران بود. زنده یاد 
قایقران در حالی که در سانحه رانندگی به همراه فرزندش جان 

خود را از دست داد که تنها 37 سال سن داشت. 
کاپیتان سابق تیم ملی کشورمان در 17 فروردین سال 77 و 
در حالی که در جاده رشت به تهران در حال تردد بود دچار این 
سانحه رانندگی شد و به همراه پسر 8 ساله اش جان به جان آفرین 

تسلیم کرد. مرحوم قایقران بی تردید مطرح ترین و معروف ترین 
فوتبالیست ایرانی بود که جان خود را در یک سانحه رانندگی از 

دست داد.
* علی دایی

معروف ترین  و مطرح ترین فوتبالیستی که دچار یک سانحه 
رانندگی شدید شد اما خوشبختانه جان سالم به در برد، علی دایی 
آقای گل جهان است. وی در یکی از آخرین روزها و یا بهتر است 
بگوییم آخرین ساعات سال 90 در حالی که به همراه برادرش و 
یکی دیگر از دستیارانش در اتوبان نطنز به کاشان در حال رانندگی 
بود، به دلیل استفاده از شربت سینه دچار خواب آلودگی شد و 
خودروی وی چپ کرد و دایی دچار جراحات سنگینی شد که به 

ناچار چند عمل جراحی روی وی صورت گرفت.
* علی نیکخو

یکی از بازیکنان جوان تیم پرسپولیس در اواخر دهه هفتاد علی 
نیکخو بود. هافبک میانی قدرتمند سرخ پوشان که می توانست 
خیلی زود از دروازه های تیم ملی و بعد از آن شهرت عبور کند، اما 
وی نیز در جاده شمال دچار سانحه رانندگی شدید شد.  خودروی 
نیکخو از دره به پایین پرت شد و تنها شانس او این بود که این 
خودرو به یک درخت گیر کرد و به ته دره نرفت تا این فرصت 
برای نیروهای امدادی فراهم شود تا او و همراهش را از خودرو 
خارج کنند. نیکخو در آن حادثه به شدت آسیب دید اما بعدها به 
دنیای فوتبال بازگشت. هرچند دیگر آن بازیکن مطرحی نشد که 

قبل از تصادف بود. 
* امیر حسین اصلانیان

مهاجم جوان تیم پرسپولیس در اوایل دهه 80 از یک سانحه 
مرگبار رانندگی جان سالم به در برد. شدت آن سانحه و جراحات 
وارد بر او به حدی زیاد بود که ابتدا به ساکن خیلی ها حتی تصور 

این که او بتواند یکبار دیگر به چمن سبز بازگردد را نداشتند.
اصلانیان در آخرین روزهای بهمن سال 82 به همراه دوستانش 
به سمت محمود آباد در حال تردد بود که این واقعه روی داد. 
در آن حادثه راننده که یکی از دوستان صمیمی اصلانیان بود 
جان به جان آفرین تسلیم کرد و اصلانیان به شدت در این اتفاق 

آسیب دید.
* مسعود استیلی

برادر حمید استیلی، زنده یاد مسعود استیلی در یک تصادف 

شهری جان باخت. زنده یاد مسعود استیلی در تیم های زیادی 
از جمله پاس، بهمن، پرسپولیس و چند تیم دیگر بازی کرد و در 
فروردین ماه سال 90 در یکی از خیابان های منطقه سعادت آباد 
دچار سانحه رانندگی شد و در دم جان به جان آفرین تسلیم کرد. 

* مهدی امیرآبادی
مهدی امیر آبادی هم یکی از فوتبالیست های معروفی بود 
که  آبادی  امیر  شد.  رانندگی  سنگین  سانحه  یک  دچار  که 
یک موتور سوار حرفه ای است، در حالی که با موتور در حال 
تردد بود با شدت به یک درخت برخورد کرد و دچار جراحات 

شدیدی شد.
امیرآبادی ناچار شد روی صورتش یکسری عمل جراحی انجام 
دهد تا آثار جراحات از بین ببرد. اما از نظر بدنی آسیب جدی ندید.

* رضا حسن زاده
مرحوم رضا حسن زاده نیز یکی از فوتبالیست های نامدار کشور 
بود با سابقه بازی در تیم های بزرگی همچون تراکتورسازی و 
سپاهان. زنده یاد رضا حسن زاده در اردیبهشت سال 85 ودر حالی 
که به همراه به عسلویه رفت تا از آنجا برای انجام یک بازی عازم 
بوشهر شوند. از آنجایی که اتوبوس برای انتقال تیم تراکتورسازی 
نبود سرپرست این تیم چند خودروی سواری برای انتقال اعضای 
تیمش کرایه کرد. سواری کرایه ای که حامل رضا حسن زاده بود 
در جاده با یک کامیونت برخورد می کند و مرحوم حسن زاده که 
در صندلی جلو نشسته بود دچار ضربه مغزی می شود. البته او 
ابتداتنها احساس درد می کند و بقیه راه عسلویه تا بوشهر را هم 
می رود. اما در بوشهر ناگهان بیهوش شده و در نهایت جان خود 

را از دست می دهد. 
* امیدرضا روانخواه

هافبک سابق تیم استقلال سال گذشته و در حالی که در یکی از 
جاده های استان فارس در حال تردد بود در یک دست انداز بزرگ 
گرفتار شده و کنترل خودروی خود را از دست می دهد. این اتفاق 
باعث می شد تا خودروی وی با کوه برخورد کند که خوشبختانه 

این حادثه خسارت جانی و بدنی برای روانخواه در بر نداشت. 
* سعید بیگی

بازیکن کم سن و سالی که در عنفوان جوانی از تیم های پایه 
استقلال به تیم بزرگسالان این باشگاه رسید، در اوایل دهه هشتاد 
در حالی که با یک دستگاه موتور سیکلت در بزرگراه نواب در 

حال تردد بود با یک خودروی سواری برخورد می کند. شدت این 
تصادف به حدی زیاد بود که سرنشین همراه او در دم جان سپرد و 
بیگی نیز روزهای زیادی در کما بود و سپس اعمال جراحی زیادی 
روی بدن او صورت گرفت. او بعد از آن اتفاق به فوتبال باز گشت 
و بیشتر از 12 سال برای تیم های ابومسلم، استقلال، صبا و سایپا 
بازی کرد.  بیگی سال های زیادی با بستن بازوبند کاپیتانی صبا 
در فوتبال ایران خوش درخشید و این در حالی بود که پلاتین 
های زیادی در بدن او وجود داشت. وی در حال حاضر در عرصه 
مربیگری فعالیت دارد و در مقطعی نیز مربی تیم امید استقلال بود.

* وحید رضایی
یکی از تصادف های هولناک برای کاپیتان سابق فجر سپاسی 
اتفاق افتاد. وحید رضایی نیز در اوایل دهه هشتاد و در حالی که 
از شیراز عازم تهران بود در اتوبان اصفهان به تهران دچار سانحه 
می شود. در این اتفاق خودروی وی واژگون شده و در این حادثه 
خودش، همسرش و فرزند یک ساله اش دچار جراحاتی جزیی 
شدند و خوشبختانه آسیب جدی دیگری به سرنشینان وارد نیامد.

* پورشه منتسب به آقازاده ورزشی
سال گذشته بود که خبر تصادف مرگبار خودروی گران قیمت 
منتسب به یک آقازاده ورزشی دچار یک سانحه شد که راننده آن 
خودرو که بعدا ادعا شد خودرو را خریداری کرده و مالک آن بوده 

در دم جان سپرد.
* آیدین نیکخواه بهرامی

به جز رشته فوتبال، ورزشکارانی در دیگر رشته های ورزشی هم 
بودند که در سوانح رانندگی آسیب دیده و بعضا جان خود را هم از 
دست داده اند که معروف ترین آنها ستاره تیم ملی بسکتبال ایران، 
آیدین نیکخواه بهرامی است.  زنده یاد آیدین در حالی در سانحه 
رانندگی جان خود را از دست داد که تنها 25 سال سن داشت. 
این اتفاق در سال 86 روی داد و در حالی که مرحوم نیکخواه 
بهرامی به همراه نامزدش عازم منزل پدری اش در شمال کشور 
بود، در منطقه نمک آبرود دچار سانحه رانندگی شد و جان به جان 

آفرین تسلیم کرد.
* دختر دوچرخه سوار

سواری  دوچرخه  جوان  قهرمان  ساسانیان  زینب  مرحومه 
کشورمان در مرداد ماه سال جاری در یک سانحه رانندگی جان 
باخت. از زنده یاد ساسانیان بعنوان یکی از ورزشکاران با اخلاق 
کشور یاد می شد و این اتفاق در حالی برای وی افتاد که بیشتر از 

24 بهار از زندگی اش نگذشته بود.
* سارا عبدالملکی

ملی پوش راگبی کشورمان را باید یکی از معروف ترین دختران 
ورزشکاری دانست که از سانحه رانندگی آسیب جانی خورد. سارا 
عبدالملکی در سال 94 و در حالی که از کرمانشاه به مقصد تهران 
در حال رانندگی بود دچار یک سانحه وحشتناک رانندگی شد. 
هرچند وی خوشبختانه در این حادثه جان نباخت، اما از ناحیه کمر 
به قدری دچار جراحات سنگین شد که دیگر نتوانست به دنیای 

ورزش حرفه ای باز گردد.
* زهرا نعمتی

شاید کمتر کسی حضور ذهن داشته باشد که قهرمان طلایی 
پارا المپیک کشورمان یکی از قربانیان سوانح رانندگی است. زهرا 
نعمتی در سال هایی که قهرمان رشته های رزمی در یک سانحه 
رانندگی به شدت آسیب دید و شدت این جراحت به حدی بد که 
او برای همیشه به صندلی چرخدار پیوند خورد. هرچند این اتفاق 
باعث شد تا نعمتی در رشته تیراندازی با کمان به مقام قهرمانی 

پاراالمپیک رسیده و شهرتش جهانی شود. 



5 علمی و سلامت 

تغذیه ی مناسب برای پیشگیری از سرماخوردگی در روزهای سرد

جلوگیری از سرماخوردگی
 در این روزهای برفی

این روزها هوا خیلی سرد شده و یکی از نگرانی های افراد، سرماخوردگی مخصوصا 
در کودکان و سالمندان و افراد ضعیف است. علاوه بر پوشاندن بدن در روزهای برفی، 
مصرف برخی مواد غذایی می تواند شما را از سرماخوردگی در امان نگه دارد. با ما همراه 

باشید... 
در فصل زمستان مصرف مواد غذایی که انرژی مورد نیاز بدن را تأمین کنند، اهمیت 
زیادی دارد؛ نوع تغذیه با توجه به تغییر هر فصل می تواند به بهبود سلامت افراد کمک 
کند. مواد غذایی که در فصل سرد سال بیشتر استفاده می شوند عبارتند از شلغم، لبو، 
شیرکاکائو، مویز، شیره خرما، روغن زیتون و انجیر خشک، ماهی، آش رشته که تا حد 

زیادی بدن افراد را مقاوم می کند.
علاوه بر اینکه خوردن غذاهای گرم در روز سرد برفی دلچسب و مطبوع است، مواد 

مغذی مورد نیاز و دمای مناسب هم برای بدن تأمین می کند.
دمنوش های زمستانی

سه دمنوش آویشن، بادرنجبویه و رازیانه در روزهای سرد سال مفید هستند؛ دمنوش 
آویشن در تسکین سرفه و تنگی نفس، بادرنجبویه در درمان تب، سردرد، فشارخون بالا، 
آنفلوانزا و حالت تهوع و گیاه رازیانه در بهبود عفونت های مجاری تنفسی که با سرفه، 
سرماخوردگی، آنفلوانزا و گرفتگی سینوس ها مرتبط هستند، دمنوش هایی هستند که 

مصرف آن ها در فصل زمستان هم دلچسب و هم مفید است.
شلغم

بیشتر اساتید طب سنتی توصیه می کنند، شلغم در روزهای سرد استفاده شود؛ این 
گیاه ضدبلغم و ضد سرماخوردگی است؛ شلغم پخته می تواند مقدار فراوانی از گرمایی 
که هنگام پختن دریافت می کند را در خود نگه دارد و به بدن فرد منتقل کند و باعث 

بهبود گلودرد و دستگاه گوارش شود.
روغن زیتون

بهتر است غذاها با روغن زیتون سرخ شوند و یا در مصرف سالاد از روغن زیتون 
استفاده کرد، زیرا فعالیت و تحرک سلول های بدن را بالا می برد؛ این عمل در زمستان 

بسیار به سلول ها کمک می کند و باعث احساس سرمای کمتری می شود.
ماهی

تمام مواد خوراکی که از دریا به دست می آیند، از جمله ماهی برای بدن بسیار مفید 
هستند به خصوص در فصل زمستان که بدن به مواد مغذی نیاز دارد، خوردن این ماده 
غذایی توصیه می شود؛ ماهی پروتئین و چربی مفیدی از جمله امگا 3 دارد و توصیه 
می شود در فصل زمستان سه بار در هفته ماهی مصرف کنید تا مواد لازم به بدنتان برسد.

شیره خرما
شیره خرما در زمستان برای درمان تب، گلودرد و سرماخوردگی و کاهش تأثیرات 
سرما در بدن توصیه می شود و برای ایجاد گرمی در بدن می توان شیره خرما را با مواد 

سرد مصرف کرد.
کاکائو

کاکائو به خصوص برای کودکان در فصل سرما مفید بوده و بهتر است کاکائو تیره و 
با کالری کمتر تهیه شود؛ کاکائو ضد افسردگی و در زمستان به داشتن روحیه شاد و 

بهتر کمک می کند و همچنین شما را از ناراحتی های قلبی - عروقی دور نگه می دارد.
معجون انرژی بخش

همه ما فرصت نداریم که هر روز برای خودمان آب میوه طبیعی بگیریم و زندگی پرمشغله 
و سرشار از استرس امروزی نیز باعث تحلیل رفتن سیستم ایمنی بدن می شود. به همین 
خاطر به یک راه حل طبیعی و سالم نیاز داریم تا ایمنی بدن را به واسطه آن تقویت 
کنیم. یکی از این راه حل ها معجون زنجبیل، زردچوبه، عسل و آب پرتقالی است که امروز 
می خواهیم به شما آموزش دهیم. این نوشیدنی سرشار از ویتامین C، آنتی اکسیدان و 
ضدویروس است و می تواند گلودرد و ناراحتی معده را التیام دهد و یا مقدار انرژی تان 
را تقویت کند. زنجبیل و زردچوبه  دو ادویه ای که به خاطر قدرت آنتی اکسیدانی و ضد 
سرطانی شان معروف هستند  را فقط باید به آب پرتقال اضافه کنید. درست کردن این 

معجون اصلًا وقتتان را نمی گیرد و در کوتاه ترین زمان، می توانید آماده اش کنید.
دستور معجون تقویت کننده ایمنی بدن:

نکته: در موادی که گفته شده، از عسل مانوکا نام برده شده است. این عسل در زلاندنو 
و از گیاهی با همین نام تهیه می شود. می توانید از دیگر انواع عسل نیز استفاده کنید، اما 
گفته می شود عسل مانوکا تأثیر آنتی باکتریال بیشتری دارد. همان طور که گفته شد در 
صورت عدم دسترسی به این نوع عسل می توانید از هر عسل باکیفیت دیگری استفاده 
کنید )رنگ عسل هرچه تیره تر و عمیق تر باشد، قدرت آنتی باکتریال و آنتی اکسیدانش 

بیشتر است(.
مواد لازم:

یک دوم فنجان آب پرتقال تازه، اگر دوست داشتید می توانید پالپ ها را جدا کنید.
یک قطعه 4 سانتی زنجبیل، خرد شده

2 قاشق غذاخوری عسل مانوکا )یا هر عسل دیگر(
یک قطعه 4 سانتی زردچوبه تازه، خرد شده )یا یک بند انگشت پودر زردچوبه(

دستور تهیه:
تمام مواد گفته شده را داخل لیوان یا کاسه ای کوچک به هم بزنید تا خوب با یکدیگر 

ترکیب شوند، سپس می توانید به لیوان مخصوص سرو خود منتقلش کنید.
به این نکته هم توجه کنید که مواد گفته شده برای یک وعده بود و هر وعده از این 

معجون حاوی 206 کالری است.
شکر ممنوع!

شکر یکی از مضرترین مواد غذایی است، این ماده غذایی سیستم ایمنی بدن را در برابر 
بیماری ها به شدت ضعیف می کند و غذای باکتری ها محسوب می شود به همین دلیل 
با مصرف شکر باکتری ها در بدن تکثیر می شوند، پرهیز از مصرف قند و شکر، شاه کلید 
حفظ سلامت بدن است، در فصل سرما یا بروز استرس با مصرف شکر احتمال ابتلا به 
سرماخوردگی و آنفلوانزا افزایش پیدا می کند. به منظور حفظ سلامت بدن و پیشگیری از 
آنفلوانزا متخصصان توصیه می کنند که از شیرین کننده های طبیعی استفاده کنند، استویا 
یا عسل خام از شیرین کننده های طبیعی مفید محسوب می شوند، به منظور افزایش ایمنی 
بدن در فصول سرد از مصرف مواد غذایی شیرین پرهیز کنید، توصیه می کنیم که هنگام 
خرید برچسب درج شده روی مواد غذایی را مشاهده کنید و خوراکی های شیرین نخرید، 
هیچ کس علاقه ندارد به سرماخوردگی یا آنفلوانزا مبتلا شود، با رعایت توصیه های گفته 

شده، بدن خود را در برابر سرماخوردگی و آنفلوانزا واکسینه کنید.
توصیه های کلی

* برای حفظ سلامت بدن و اینکه آنفلوانزا سراغتان نیاید متخصصان توصیه می کنند 
که غذای طبیعی مصرف کنید، یعنی غذاهایی که فرآوری شده نباشد و کمترین مواد 
مصنوعی در آن وجود داشته باشد، مواد غذایی طبیعی بدن شما را در برابر بسیاری از 
بیماری ها همچون آنفلوانزا مقاوم می کنند، آجیل و دانه های خام، سیب، هویج از جمله این 
مواد غذایی هستند همچنین سعی کنید از مصرف غذاهای پر از هورمون، آفت کش ها و 
مواد شیمیایی پرهیز کنید. این غذاها قابلیت آن را دارند که در حیاط منازل یا یک باغچه 
کوچک ارگانیک تولید شوند، غذاهای غیرطبیعی را غیرواقعی می نامیم، این مواد غذایی در 
قفسه سوپرمارکت ها و فروشگاه های زنجیره ای به وفور به چشم می خورند، غذاهای فرآوری 

شده ای که نسبت به حالت طبیعی خود تغییرات زیادی کرده اند.
* اگر در نظر دارید در یک روز برفی و سرد از خانه خارج شوید مصرف صبحانه مقوی 
شامل شیر گرم، نان کامل، بلغور جوی دو سر، نیمرو، املت یا تخم مرغ پخته، غلات 
صبحانه، سیب زمینی کبابی یا پخته شده، میوه و آبمیوه تازه، مواد لبنی و حتی یک 
کاسه سوپ گوجه فرنگی می تواند سبب تقویت سیستم ایمنی، جلوگیری از احساس 
گرسنگی زودرس، کاهش احساس سرما و جلوگیری از ابتلا به بیماری شود. * پس از 
ورود به خانه، نوشیدن مایعات گرم، استحمام با آب گرم، انجام ورزش برای گرم کردن 
بدن به ویژه پاها اهمیت دارد تا فرد دچار سرمازدگی نشود، عوض کردن لباس های 

خیس در مرحله اول باید انجام شود.

دوای اصلی گلو درد
 معمولا پزشکان برای 60 درصد از بیماران مبتلا به گلو درد، آنتی بیوتیک تجویز می کنند. 
اما محققان سازمان بهداشت عمومی انگلستان و موسسه ملی سلامت و مراقبت عالی این 
کشور معتقدند که بیشتر گلودردها با تجویز داروهای آنتی بیوتیک درمان نمی شوند و 
پزشکان باید با بیماران خود روراست بوده و به آنها بگویند که این آنتی بیوتیک ها توانایی 
درمان تمام گلودردها را ندارند. بهترین کار برای این بیماران استراحت و نوشیدن مایعات 
فراوان است. بنابه گفته محققان، گلودرد رایج ترین مشکل بیشتر بیماران است که معمولا 
به وسیله ویروس به وجود می آید و آنتی بیوتیک ها در درمان آنها بی فایده خواهند بود. 
متاسفانه پزشکان برای 60 درصد از این بیماران آنتی بیوتیک تجویز می کنند که درمان 
مناسبی محسوب نمی شود. یکی از این محققان می گوید، گلودرد، بیماری دردناکی است 
و باعث می شود فرد مبتلا به شدت احساس خستگی و کلافگی کند و این بیماری معمولا 
یک هفته طول می کشد. بیماران به جای مصرف آنتی بیوتیک، بهتر است حداقل یک 
هفته بدون درمان باقی بمانند و در این مدت استراحت کرده و نوشیدنی فراوان مصرف 
کنند. در ضمن اگر گلودردشان تحمل کردنی نبود، از مسکن هایی مانند استامینوفن، 
استفاده کنند. البته آنتی بیوتیک، داروی مناسب کسانی است که به گلودرد باکتریایی و 
از نوع استرپتوکوک مبتلا شده اند و علت گلودردشان ویروسی نیست. این باکتری موجب 
ورم لوزه می شود. این بیماری با معاینه لوزه ها و همچنین دمای بالای بدن بیمار تشخیص 
داده می شود.سالانه فقط در بریتانیا بیش از 10 میلیون آنتی بیوتیک که هرگز به آنها نیازی 
نیست، تجویز می شود. بدین ترتیب باکتری ها در برابر درمان های به کار برده شده، به مرور 
مقاوم می شوند. در واقع ابرمیکروب ها در برابر داروهای فعلی مقاوم شده و بیماری های 
ناشی از آنها، بدون درمان باقی می مانند.  این محققان معتقدند که اولین خط درمان بیشتر 
گلودردها، استراحت، نوشیدنی مایعات و مسکن هایی چون استامینوفن و ایبوپروفن است. 
البته قرص های مکیدنی سرفه نیز روشی بدون خطر و موثر در برطرف کردن دردهای 

گلوست.

کبد اندامی با قابلیت انجام وظایف مختلف است. کبد خون را تمیز نگه می دارد، 
به تنظیم سوخت و ساز کمک می کند و قدرت دستگاه گوارش را حفظ می کند. 
همچنین، این اندام مسئولیت پالایش مواد مغذی موجود در غذاهای مصرفی شما 
و پخش آنها در سراسر بدن از طریق جریان خون، و سپس حذف مواد زائد سمی 

باقیمانده از این فرآیند را بر عهده دارد.
 افزون بر این نقش های حیاتی، کبد در تنظیم ذخیره خون نقش دارد و لخته شدن 
خون و تجزیه سلول های آسیب دیده خون که می توانند از طریق ادرار یا مدفوع دفع 

شوند امکانپذیر می شود.
بدون تردید، کبد نقشی کلیدی در سلامت ما ایفا می کند، و زمانی که این اندام 
درست کار نمی کند، احتمال تجربه علائمی مانند خستگی، ضعف، و مشکلات گوارشی 
افزایش می یابد. باید به این نکته اشاره داشت که مشکلات کبدی تنها در افرادی که 
الکل مصرف می کنند، رخ نمی دهند و افرادی با رژیم غذایی ضعیف، آنهایی که زیر 
استرس شدید قرار دارند، افرادی که در معرض آلودگی هوا و سموم محیطی قرار دارند، 
و آنهایی که برخی داروهای تجویزی یا آنتی بیوتیک ها را مصرف می کنند نیز می 
توانند با مشکلات کبدی مواجه شوند. از این رو، پاکسازی کبد می تواند در بازگشت این 

اندام به مسیر درست فعالیت های خود نقشی کلیدی داشته باشد.
علائم عملکرد نادرست کبد 

زمانی که کبد مجبور است بیش از ظرفیت خود به فعالیت بپردازد، امکان بروز مشکل 
در این اندام افزایش می یابد. پس اگر با هر یک از علائم زیر مواجه هستید ممکن است 

به ارائه هشدار از سوی بدن برای پاکسازی کبد اشاره داشته باشد.
نفخ و یبوست: 

زمانی که کبد با فشار مضاعف برای رسیدگی به رژیم غذایی ضعیف، داروهای 
تجویزی یا سموم محیطی ورودی به بدن مواجه می شود، این شرایط می تواند بر 
گوارش شما تاثیرگذار باشد. به خاطر داشته باشید که کبد همانند مرکز کنترل گوارش 
بدن عمل می کند و زمانی که آهنگ فعالیت آن کند شده یا آسیب می بیند، با علائم 

گوارشی مانند نفخ و یبوست مواجه خواهید شد.
خستگی: احساس خستگی بین افرادی که با آسیب کبدی مواجه هستند، شایع 
است. پژوهش ها نشان داده اند که این شرایط به دلیل ایجاد تغییراتی در انتقال تکانه 
های عصبی در مغز رخ می دهد. و زمانی که مواد سمی به واسطه عملکرد ناقص کبد 
در خون افزایش می یابند، شما ممکن است برخی مشکلات شناختی مانند سردرگمی 

و تغییرات خلق و خو را تجربه کنید.
ادرار تیره و پوست زرد: 

بیماری زردی که موجب تغییر رنگ پوست به زرد و تیره شدن ادرار می شود، زمانی 
رخ می دهد که سطوح بسیار بالای بیلی روبین در جریان خون وجود دارد، که ممکن 
است در نتیجه عملکرد نادرست سلول های کبدی شکل گرفته باشد. زمانی که کبد 
نمی تواند سلول های خون را متابولیز کند، این شرایط موجب افزایش بیلی روبین می 

شود، که در نهایت ابتلا به بیماری زردی را در پی دارد.
اختلالات هورمونی: 

کبد مسئولیت تجزیه و حذف هورمون های اضافی را بر عهده دارد، که به تعادل 
هورمون های موجود در بدن شما کمک می کند. اما زمانی که کبد عملکرد درست 
خود را ارائه نمی دهد، احتمال مواجهه با اختلالات هورمونی افزایش می یابد، که به 
مشکلات سلامت مانند نوسانات خلقی، کلسترول بالا، و قاعدگی های نامنظم منجر 

می شود.
6 اقدام برای پاکسازی کبد 

اگر با هر یک از علائم مذکور آسیب کبدی مواجه هستید یا در معرض برخی دلایل 
عملکرد نادرست کبد، مانند مصرف دارو، آلودگی، و سموم محیطی قرار داشته اید، شما 

می توانید روند زیر را برای پاکسازی کبد مد نظر قرار دهید:
حذف مواد غذایی سمی از رژیم غذایی 

غذاهای فرآوری شده، غذاها و نوشیدنی های شیرین، فست فودها، روغن های 
هیدروژنه، مصرف الکل، غلات پالایش شده، و میوه ها و سبزیجاتی که مواد شیمیایی 
روی آنها اسپری شده است، کبد را به شدت تحت تاثیر قرار می دهند. به عنوان بخشی 
از روند پاکسازی کبد، مصرف مواد غذایی سالم مانند سبزیجات برگدار ارگانیک، گیاهان 

دارویی تازه، سبزیجات چلیپایی، روغن نارگیل، و سرکه سیب را مد نظر قرار دهید.
نوشیدن آب سبزیجات خام 

نوشیدن آب سبزیجات مختلف کمک می کند تا از مصرف سبزیجات مورد نیاز برای 
تقویت سلامت کبد اطمینان حاصل شود. گرفتن آب سبزیجات گوارش آنها را نیز 
تسهیل می کند، تنش کمتری به کبد وارد شده و مواد مغذی راحت تر جذب می شوند.

مصرف مواد غذایی سرشار از پتاسیم 
پتاسیم به پاکسازی کبد کمک می کند. بر همین اساس، افزایش مصرف مواد غذایی 
سرشار از پتاسیم اقدامی کلیدی است. از جمله منابع غذایی خوب برای پتاسیم می 
توان به سیب زمینی شیرین، اسفناج، آووکادو، ماهی سالمون، موز، و لوبیا سفید اشاره 

کرد.
انجام تنقیه قهوه 

تنقیه قهوه به سمزدایی و تسکین علائم عملکرد نادرست کبد، مانند خستگی و 
یبوست، کمک می کند. برای انجام تنقیه قهوه، دو قاشق غذاخوری پودر قهوه ارگانیک 
را با سه فنجان آب تصفیه شده ترکیب کنید و آب را به جوش آورید. اجازه دهید 15 
دقیقه به جوشیدن ادامه دهد، سپس آن را از روی حرارت برداشته و اجازه دهید خنک 

شود. این ترکیب را از صافی عبور دهید و در کیت تنقیه استفاده کنید.
مصرف مکمل های پاکسازی کبد 

برخی از بهترین مکمل ها برای پاکسازی کبد شامل خار مریم، زردچوبه، و ریشه 
قاصدک می شوند. این مکمل ها به حفظ سلامت بافت کبد کمک می کنند، دیواره 

های سلولی در کبد را تقویت می کنند، و سمزدایی را بهبود می بخشند.
مصرف جگر یا قرص های جگر گاو 

جگر گاو یا مرغ ارگانیک سرشار از مواد مغذی مهمی است که سلامت کبد انسان را 
تقویت می کنند. اگر به مصرف مواد غذایی سرشار از این مواد مغذی تمایلی ندارید می 

توانید استفاده از قرص های جگر گاو را مد نظر قرار دهید.

 

یک شرکت معماری در پاریس به تازگی یک خانه 
درختی لوکس طراحی کرده و این خانه را در نوک 

یک درخت بلوط نصب کرده است.
شرکت Atelier LAVIT می گوید خانه یادشده را 
با الهام از آشیانه پرندگان طراحی کرده و قصد دارد در 

آینده امکان استفاده از آنها در قالب هتل های زنجیره 
ای درختی را مورد مطالعه  قرار دهد.

تنه درخت یک  بر روی  قابل نصب  تولید خانه 
چالش جدی است و طراحی این خانه ها به صورت 
کاربردی در عین حفظ راحتی کار ساده ای نیست. اما 

شرکت فرانسوی از پس این کار برآمده است.
خانه یادشده به شکل یک کابین 23 متر مربعی 
طراحی شده و جنس آن عمدتا از چوب است. لذا 
افراد در زمان حضور در آن تصور می کنند که به 
طور طبیعی در حال زندگی در درخت هستند. سوار 
کردن یا جمع کردن این خانه ها آسیبی به درختان 
زنده وارد نمی کند. زیرا در تولید آن علاوه بر چوب 
از فیبرهای طبیعی، پشم گوسفند و کنف و غیره 

استفاده شده است.
شرکت سازنده می گوید چوب های مورد استفاده 
در ساخت این خانه ها در برابر پوسیدگی هم مقاوم 
هستند. در درون این خانه مبلمان چوبی، شیشه های 
بزرگ سرتاسری برای مشاهده مناظر باشکوه اطراف، 
دو تخت خواب، اتاق تعویض لباس، حمام کامل و 

تراسی در پشت بام وجود دارد.
تماشای محیط اطراف از نمای 360 درجه مهم 
ترین مزیت تراس این خانه درختی است. با استفاده از 
یک نردبان درختی ایمن می توان فاصله این درخت 
تا زمین را طی کرد. قیمت هر یک از این خانه ها 

120 هزار یورو است.

جارو برقی دود و مه در لهستان نصب می شودساخت خانه های لوکس در نوک درختان
قرار است برجی با قابلیت پاکسازی دود و مه در لهستان نصب شود. این برج می تواند 

70 درصد ذرات با قطر کمتر از 10 میکرومتر را جذب کند و از بین ببرد.
»برجپاکسازی دود و مه « )Smog Free Tower(نخستین بار در در شهرهای 
روتردام و آمستردام نصب شد. پس از آن در 2016 برای پاکسازی هوا در شهر  پکن 

نصب شد. اکنون نیز قرار است در پارکی در لهستان نصب شود.  
این سازه نخستین جاروبرقی دود و مه  لقب گرفته و استودیو روزگارد آن را به عنوان 
یک دستگاه تصفیه هوای عظیم برای فضاهای عمومی ساخته است. این برج با 7 متر 
ارتفاع و 3.5 متر عرض با انتشار یون های شارژ شده نوعی حباب هوای پاک می سازد. 
این یون ها به ذرات ریز می چسبند و آنها را به سمت برج می برند. در مرحله بعد 
ذرات به وسیله سطح باردار)بار منفی( سازه می سوزند و از بین می روند. محققان در 
دانشگاه فناوری ایندهوون میزان تاثیرگذاری این برج را آزمایش کردند. آنها متوجه 
شدند برج می تواند 70 درصد از ذراتی با قطر کمتر از 10 میکرومتر و 50 درصد ذرات 
با قطر 2.5 میکرومتر و ریزتر را جذب کند. به گفته سازندگان مصرف الکتریسیته این 
برج بیش از یک کتری برقی نیست. این برج در پکن طی 41 روز حجمی معادل 30 

میلیون متر مکعب هوا را پاکسازی کرد.

کشف پروتئینی که زندگی را طولانی می کند
محققان دانشگاه براون موفق به شناسایی پروتئینی شده اند که نه تنها به افزایش 
طول عمر کمک می کند، بلکه باعث می شود زندگی طولانی بدون ابتلا به بیماری 

ممکن شود.
تحقق زندگی طولانی همیشه یکی از خواسته های بشر بوده، اما اگر قرار باشد این 

امر همراه با درد و رنج و بیماری باشد، چندان مطلوب به نظر نمی رسد.
پژوهشگران دانشگاه براون می گویند پروتئین Sirt4 موجب افزایش طول عمر و 
زندگی باکیفیت و فارغ از درد و مریضی می شود. پروتئین یادشده که اولین بار در کرم 
های میوه شناسایی شده می تواند چرخه زندگی سالم تری را برای انسان ها ممکن 
کند. پروتئین یادشده زیرمجموعه های پروتئین های Sirtuin تلقی می شود که در 
فرایندهای متابلویک بدن جانداران تاثیرگذار هستند و با بیماری های مربوط به افزایش 
سن در ارتباط می باشند. محققان با بررسی تاثیر این پروتئین ها بر بدن کرم های میوه 
دریافتند که بهبود فرایندهای متابولیک با استفاده از پروتئین های مذکور ممکن است.
 Sirt4 با کرم های میوه بدون پروتئین Sirt4 مقایسه کرم های میوه دارای پروتئین

نشان داد که متوسط عمر دسته اول 20 درصد بیشتر بوده است.
وجود این پروتئین همچنین موجب شد تا کرم های میوه در زمان گرسنگی و 
عدم دسترسی به منبع تغذیه مقاومت بیشتری در برابر مرگ از خود نشان دهند. 
دانشمندان می گویند از آنجا که پروتئین یادشده به طور طبیعی در بدن انسان هم 
وجود دارد، می توان امیدوار بود که با استفاده از آن شاهد افزایش عمر و بهبود شاخص 

های سلامتی در بشر باشیم.

سیگار برقی خطر سرطان و بیماری های قلبی 
را افزایش می دهد

در حالی که تولیدکنندگان سیگارهای برقی مدعی هستند، این سیگارها کم خطر 
هستند و سلامت مصرف کنندگان را چندان به خطر نمی اندازند، نتایج یک بررسی 

تازه عکس این مطلب را ثابت می کند.
یافته های پژوهشگران دانشگاه یورک نشان می دهد که مصرف مداوم سیگار برقی 
خطر ابتلا به سرطان و انواع بیماری های قلبی را به شدت افزایش می دهد و لذا افراد 

باید در این زمینه هشیار باشند.
مثانه، قلب و ریه های تعدادی موش که به مدت 12 هفته در معرض دود این 
سیگارها قرار گرفته بودند به شدت آسیب دید. تحقیقات نشان می دهد بازسازی 
و اصلاح دی ان ای های آسیب دیده این بخش های بدن موش کار دشواری 
است و بخش زیادی از پروتئین های ریه موش ها به همین علت از دست رفته 

است.
محققان هشدار می دهند که نیکوتین سیگارهای برقی کاملا سرطان زاست و این 
امر ارتباطی با نحوه انتقال دود سیگارهای مذکور به بدن ندارد. این پژوهشگران قصد 
دارند برای کسب اطمینان بیشتر در مورد صحت یافته هایشان بررسی های خود را بر 

روی حیوانات دیگری نیز تکرار کنند.

جعفری؛ از سلامت قلب تا پاکسازی بدن

فواید جعفری برای سلامتی
بیشتر افراد تصور می کنند جعفری چیزی بیشتر از تزئین بشقاب غذا یا طعم دادن به آن 
نیست، اما 2000 سال است که از جعفری استفاده می شود و علم نشان داده که فواید زیادی 
برای سلامتی دارد.  گیاه جعفری بی نهایت مفید بوده و حاوی ترکیباتی است که می توانند 
از شما در برابر سرطان دفاع کرده و سیستم ایمنی تان را تقویت کنند.  جعفری دارای 
ویتامین های C، K و A بوده و مواد معدنی زیادی مانند آهن، کلسیم و پتاسیم دارد. این گیاه 

بیشتر از آنچه بیشتر مردم فکر می کنند مغذی است.
1. کاهش التهاب

جعفری برای افرادی که آرتروز دارند بسیار مفید است چون روغنی به نام یوژنول دارد که 
ضدالتهاب بوده و می تواند به میزان قابل توجهی از التهاب کاسته و درد مفاصل را تسکین 

بدهد.
2. منبع خوبی از آنتی اکسیدان ها

جعفری منبع غنی از آنتی اکسیدان هایی است که با آسیب های سلولی ناشی از رادیکال های 
آزاد مبارزه می کنند. آنتی اکسیدان های جعفری شامل لوتئین است که با استرس اکسیداتیو 
در بدن مبارزه می کند. جعفری منبع خوبی از ویتامین های A و C است که این دو نیز 

خاصیت آنتی اکسیدانی دارند.
3. پاکسازی طبیعی بدن

جعفری می تواند به عملکرد کبد کمک کرده و دفع طبیعی سموم از بدن را بهبود بدهد. 
جعفری حاوی دو ترکیب به نام های آپیژنین و میریستیسین است که تولید آنزیم های کبد 

را افزایش می دهند.
4. خاصیت آنتی باکتریال

جعفری، منبع عالی یک آنتی باکتریال به نام کلروفیل است که با باکتری های بدن مبارزه 
کرده و می تواند عفونت را متوقف کند. جعفری برای نابود کردن باکتری های داخل دهان که 
باعث بد بود شدن آن می شوند نیز مفید است، بنابراین جویدن جعفری بعد از غذا می تواند 

کمک کند تنفس تان بد بو نشود.
5. کنترل دیابت

در طب سنتی ترکیه از جعفری برای درمان دیابت استفاده می شود چون توانایی این 
گیاه در کنترل قند خون توسط آزمایشات علمی ثابت شده است. محققان، جعفری را روی 
موش هایی که دیابت داشتند تست کردند و دریافتند مصرف جعفری طی یک دوره ی یک 

ماهه توانسته بود قند خون را کاهش بدهد.
6. کاهش ریسک سرطان

مصرف منظم جعفری می تواند ریسک سرطان را هم کاهش بدهد. جعفری دارای مقادیر 
زیادی فلاوونوئید به نام آپیژنین است که گفته می شود به پیشگیری از سرطان هایی 
مانند سرطان پوست، سرطان سینه و سرطان پروستات کمک می کند. آپیژنین هم نوعی 

آنتی اکسیدان است که خاصیت ضدالتهابی دارد.
7. محافظت از قلب و رگ های خونی

اسیدآمینه ای به نام هوموسیستئین وجود دارد که می تواند به قلب و رگ های خونی آسیب 
بزند و جعفری می تواند با آن مبارزه کند. جعفری حاوی مقدار مناسبی از اسید فولیک است 
که از مقدار هوموسیستئین های مضر در خون کم می کند. این اتفاق می تواند در کمک به 

پیشگیری از سکته ی مغزی و حمله ی قلبی مفید باشد.
8. تقویت استخوان ها

تنها دو قاشق چای خوری جعفری بیشتر از 15 درصد از نیاز روزانه ی شما به ویتامین K را 
تأمین می کند. بدن از ویتامین K برای تولید پروتئینی به نام اوستئوکلسین استفاده می کند. 
اوستئوکلسین در پروسه ی استخوان سازی و تقویت آن ها کاربرد دارد. ویتامین K مانع تجمع 
کلسیم در بافت های بدن می شود. اگر تجمع کلسیم در بافت های بدن زیاد شود می تواند 

بیماری های قلبی و عروقی ایجاد کند.
9. تقویت سیستم ایمنی

جعفری دارای عناصری است که سیستم ایمنی را تقویت می کنند. کلروفیل موجود در 
جعفری با عفونت های باکتریایی و قارچی مبارزه می کند. ویتامین A، تأثیرگذاری سلول های 
سفید خون را بهبود بخشیده و خاصیت آنتی اکسیدانی آن نیز به مبارزه با سرطان و حتی 

علائم پیری کمک می کند.
10. پیشگیری از سنگ کلیه

جعفری ادرارآور است، یعنی پروسه ی جریان مایعات را در بدن بهتر می کند. این تأثیر 
کمک می کند از تشکیل سنگ کلیه جلوگیری شود و مایعات زیادی در بدن جمع نشود. 
بهبود جریان مایعات در بدن به مبارزه با سنگ صفرا و عفونت های ادراری نیز کمک کرده و 

از نفخ زیاد هم پیشگیری می کند.

نشانه های نیاز به 
سم  زدایی

 فوری کبد 

محققان واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی با بهره گیری از فناوری نانو، 
موفق به تولید جاذب هایی برای تجزیه و حذف آلاینده های آروماتیکی به عنوان 

آلاینده های سرطان زا از آب شرب شدند.
مهسا برنایی، مجری طرح با بیان اینکه فتوکاتالیست تولید شده در جلوگیری از 
انتشار پساب های آلوده موثر است، گفت: با ساخت فتوکاتالیست نانوکامپوزیت ذرات 
مغناطیسی اکسیدآهن )Fe3O4( با اکسید گرافن آلاییده با نیتروژن به منظور تجزیه 
پایرن، موفق به ارائه راه حلی برای تجزیه آروماتیک ها و آلاینده های سفره های آب های 

زیرزمینی، رودخانه ها و دریاچه ها شدیم.
وی با اشاره به آلودگی سفره های آب های زیرزمینی و رودخانه و دریاچه ها در برخی 
استان های کشور، ادامه داد: بررسی ها نشان می دهد نوع آلودگی ها آروماتیکی است که 

از طریق چاه های نفت به سفره های زیرزمینی نفوذ می کند.
برنایی به دنیا آمدن نوزادانی با مشکلات جسمی و شیوع سرطان  را از عواقب 
استفاده از آب های آلوده آروماتیکی نام برد و ادامه داد: بر این اساس در این تحقیقات 
با استفاده از نانوکامپوزیت ذرات مغناطیسی اکسیدآهن و اکسیدگرافن آلاییده با 
نیتروژن به عنوان جاذب و با بهره گیری از نور مرئی )لامپ گازی250 وات( و پرتودهی 
در معرض نور خورشید، عملکرد فتوکاتالیستی جاذب در تجزیه و حذف ترکیب 

آروماتیکی پایرن محلول در محیط های آبی را مورد بررسی قرار دادیم.
وی با بیان اینکه ذرات مغناطیسی اکسیدآهن به دلیل خواص منحصربه فرد در 
تجزیه و حذف آلاینده انتخاب شد، ادامه داد: برای سنتز این ذرات از روش هم رسوبی 

استفاده شد که روشی ساده و کم هزینه است.
این محقق با تاکید بر اینکه در این مطالعات با میزان کمی از جاذب، جذب بالایی 
از آلاینده ها را داشتیم، یادآور شد: نتایج مطالعات میدانی نشان داد که فتوکاتالیست 

تولید شده قابلیت جذب و حذف آلاینده پایرن را در محیط های آبی مختلف دارد.
به گفته وی، نتایج حاصل از آزمایشات نشان داد این جاذب در محیط های آبی 
و در شرایط بهینه و تحت تابش پرتو نور مرئی در pH اسیدی برابر 3 و غلظت 30 
میلی گرم در میلی لیتر )ppm( قادر به جذب 93.2 درصدی آلاینده ها در مدت زمان 

180دقیقه است.
برنایی ادامه داد: بنابراین، نانوکامپوزیت سنتز شده به عنوان یک جاذب مناسب 
قابلیت استفاده برای جذب، تخریب و حذف آلاینده پایرن از محیط های آبی را دارد و 

عملکرد فتوکاتالیستی خوبی از خود نشان داده است.
این تحقیقات با راهنمایی و مشاوره دکتر سلیمه کیمیاگر، دکتر همایون احمدپناهی 
و دکتر امیر حیدری از اعضای هیات علمی دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات اجرایی 

شده است.

بیمار"هال"  کودک  ربات-ماکت  ترین  پیشرفته 
همانند یک کودک واقعی برای تمرین عملیات پزشکی 

شبیه سازی شده است
 Gaumard("ساینتیفیک "گامارد  کمپانی 
Scientific( واقع در میامی فلوریدا، "پیشرفته ترین 
ماکت رباتیک کودک نمای بدنیا" را ساخته و ارائه کرده 
است .این ربات-ماکت به عنوان یک ابزار آموزشی برای 
تمرین انواع آزمایشات از جمله کمک به بهبود تعاملات 
است.ماکت-ربات  شده  طراحی  کودکان  با  پزشکان 
"هال")HAL( همانند یک کودک واقعی حرف می زند، 
چشمک می زند، از درد به خود می پیچد، هیجان زده 
شده و حتی گریه می کند.پزشکان می توانند همانند 
یک کودک واقعی سرنگ را به بدن او تزیق کنند، خون 

او را بگیریند،انگشت او را برای گرفتن میزان قند خون 
سوراخ کرده و آن را با دستگاه نوار قلب چک کنند.
این ربات-ماکت حالت های عاطفی مختلفی همانند 
کسالت، اضطراب و درد را می تواند داشته باشد.می توان 
به آن دستورالعمل هایی همانند دنبال کردن یک مداد 
با چشم های آبی رنگش و تغییر سایز مردمک چشمش 
در پاسخ به نور را داد و او همانند انسان این کارها را 
انجام خواهد داد.پزشکان می توانند عملیات احیای قلبی 
ریوی اورژانسی و حتی روش های  تهاجمی جراحی 
مانند قرار دادن لوله های قفسه سینه و "نای شکافی" را 

بارها بر روی ربات-ماکت "هال" انجام دهند.

حذف آلاینده های سرطان زای آب شرب با نانوجاذب های محققان کشور

"هال"؛ پیشرفته ترین ماکت پزشکی کودک نمای دنیا
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان تاکید کرد 

ترویج فرهنگ مصرف صحیح آب در جامعه از 
طریق آموزه های دینی 

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان   برترویج  فرهنگ مصرف صحیح آب در 
جامعه از طریق آموزه های دینی تاکید کرد و گفت:  در آموزه های زندگی ساز اسلام، آیات 
قرآن و احادیث فراوان با تعبیرهای گوناگون، اسراف و زیاده روی در هر کاری را به طور عام و 

در مورد آب به طور خاص، مورد نکوهش و مذمت قرار داده است.
مهندس هاشم امینی  درجمع مدیران طرح آبرسانی اصفهان بزرگ بر نقش مساجد و ائمه 
جماعات در ترویج فرهنگ صحیح آب اشاره کرد و گفت :مساجد و مراکز دینی نقش غیرقابل 
انکاری در شکل گیری باورها و ارزش های آحاد مردم در حوزه مدیریت مصرف صحیح آب 
دارند و بستری مناسب برای آموزش و اطلاع رسانی هستند. از آنجا که آب جایگاه ویژه ای 
در زندگی و حیات بشر دارد، آموزه های دینی و فرهنگی نیز می تواند نقش مهمی در تبیین 

فرهنگ مصرف بهینه آب ایفا کند.
امروز کشور ما با بحران جدّی آب مواجه شده و لازم است مردم به کمک روحانیون و ائمه 
جماعات مساجد راهکارهای اصلاح الگوی مصرف را فراگرفته و به اجرای صحیح و نهادینه 
کردن فرهنگ صرفه جویی در جامعه کمک کنند .از آنجایی که آحاد مردم از دیرباز نسبت 
به نصایح، اندرزها و بیانات علمای ربانی و حوزوی حرف شنوی داشته اند، از این رو نقش آنان 
تبیین مصرف بهینه منابع حیاتی مانند آب بسیار حائز اهمیت است.وی با اشاره به بیانات 
مقام معظم رهبری پیرامون مصرف صحیح آب گفت:  مقام معظم رهبری در صرفه جویی 
و دوری از اسراف در مصرف آب فرمودند: اسراف، یک بیماری اجتماعی است.  یکی از موارد 
اسراف، اسراف در آب است؛ نه فقط آبی که مصرف شُرب در خانه ها می شود، نوع آبیاری 
کشاورزی ما هم یک نوع مسرفانه است و آب را هدر می دهیم. آب را صرفه جویی کنیم؛ 
یعنی از سدهایمان صیانت کنیم، شبکه آب رسانی را اصلاح کنیم، آبیاری های با صرفه در 

کشاورزی را آموزش بدهیم که چه جوری آبیاری بشود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  تصریح کرد: به منظور ترویج مصرف بهینه 
آب در جامعه ، مخاطبی که انتخاب می شود می تواند از میان اقشار مختلف باشد. اما در 
این میان، دانش آموزان و نوجوانان جایگاه ویژه ای دارند چرا که از یک سو دانش آموزان 
تاثیرپذیری و آموزش پذیری بالایی دارند و از دیگر سو می توانند بر روی افراد دیگر نظیر افراد 
خانواده و همسالان تاثیرگذار باشند و آموزش ها را منتقل نمایند. همچنین، از طریق آموزش 
، می توان نسلی با آگاهی و حساسیت نسبت به حفاظت آب داشتمدیرعامل و رئیس هیات 
مدیره شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان دانش آموزان را بهترین رسانه برای انتقال پیام 
اهمیت آب دانست و عنوان کرد: . کودکان و نوجوانان هم تاثیر پذیر و هم تاثیرگذار هستند. 
بنابراین آموزش و مشارکت دادن آنها در طرح هایی مثل همیار آب یا حامی آب و از این 
قبیل، نظیر آنچه در طرح همیار پلیس رخ داد، علاوه بر تقویت حس مسئولیت پذیری در 
آنها، می تواند موجبات تعمیق باورها و ترویج هنجارهای درست در مدیریت مصرف منابع آب 
از طریق آنها در سطح خانواده ها را فراهم سازد.مهندس امینی ادامه داد:آگاهی دادن با ایجاد 
حساسیت و درک صحیح مصرف صحیح  آب می ¬تواند ضمن تاثیرپذیری کودکان و نهادینه 
کردن فرهنگ مصرف صحیح در آنان و تداوم رفتار در بزرگسالی،  با تاثیرگذاری کودکان بر 
رفتارهای اطرافیان به اصلاح رفتار بزرگسالان نیز کمک کند. بعلاوه این بینش و درک درست 
از ضرورت صرفه جویی در مصرف آب میتواند زمینه های ارائه و تحقق ایده های خلاقانه برای 

ایجاد و طراحی راه های مصرف بهینه آب منجر شود.

شهردار اصفهان:

فضای سبز حقوقی برابر با حقوق انسان ها دارد
شهردار اصفهان گفت: شهر دارای هویت هایی مانند میراث تاریخی، خیابان ها و فضای سبز 

است که باید با تدبیر ما این میراث حفظ شود.
قدرت الله نوروزی در جلسه شورای سازمان پارک ها و فضای سبز با بیان اینکه توان علمی 
و فنی در سازمان پارک ها و فضای سبز بسیار خوب است؛ اظهار کرد: این بهره وری را می 

توان با تعامل با مراکز دیگر مانند مراکز دانشگاهی بالاتر برد.
وی با بیان اینکه برای مقابله با چالش کم آبی باید باید انگیزه ها را تقویت کنیم، تصریح کرد: 
شهر دارای هویت هایی مانند میراث تاریخی، خیابان ها و فضای سبز است که باید با تدبیر ما 
این میراث حفظ شود چراکه اگر این میراث نباشد اصفهان هویت خود را از دست می دهد.

نوروزی ادامه داد: برخی اینگونه القا می کنند که اصفهان حق هیچگونه بهره برداری از 
زاینده رود را ندارد در صورتیکه بخش عظیمی از اصفهان از گذشته های دور زمین کشاورزی 
بوده و رودخانه زاینده رود متعلق به کشاورزان، بنابراین اصفهان حق بهره مندی از آب زاینده 

رود که در کمال تاسف هم اکنون وجود ندارد را دارد. 
وی با بیان اینکه فضای سبز برای ادامه حیات اصفهان لازم است، اضافه کرد: فضای سبز 
بزرگترین فیلتر برای جلوگیری از آلودگی هوا، حفظ محیط زیست و پیشگیری از بیماری 

هاست. بنابراین همگان باید متوجه اهمیت این موضوع باشند .
شهردار اصفهان زیباسازی از طریق فضای سبز را مورد تاکید قرار داد و اضافه کرد: بخش 
زیادی از زیباسازی از طریق فضای سبز تامین می شود که می طلبد به فضای سبز یک نگاه 
زیباسازی داشت.  نوروزی افزود: باید به سمت توسعه کیفی رفت و اقداماتی که با محیط 

اصفهان و گونه های گیاهی آن سازگاری دارد را انجام دهیم.
وی تاکید کرد: درختان چنار و فضای سبز اصفهان مانند انسانها دارای حقوقی هستند و 
همانگونه که حقوق انسانها را رعایت می کنیم باید حقوق این درختان و فضای سبز را نیز 

حفظ کنیم.
نوروزی با بیان اینکه اصفهان با میراث و فضای سبز خود به چنین شهری تبدیل شده، 
تصریح کرد: اصفهان را با تمام این میراثش باید حفظ کرده و بیش از این به آنها آسیب نزنیم. 
وی اضافه کرد: دستگاه های دیگر مانند جهاد کشاورزی، محیط زیست و سایر ارگانهای 
مرتبط نیز در این خصوص مسئولیت دارند و گمان نکنند تنها شهرداری به دلیل اینکه پول 

دارد مسئول حفظ این میراث است.

تجلی خدمت در زمان نزول رحمت الهی 
توسط کارکنان منطقه قم 

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم با همت مضاعف کارکنان به زائرین و 
مسافرینی که در مسیر های تردد خروجی و ورودی استان در کولاک و سرما بعلت مسدود 

شدن راه متوقف شده بودندخدمت رسانی و امدادرسانی انجام داد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم،  همزمان با نزول 
رحمت الهی و بارش شدید برف در استان قم و حومه آن، کارکنان این شرکت بعد از برنامه 
ریزی و پیش بینی های لازم، به زائرین و مسافرین که در جاده های منتهی به استان متوقف 
شده بودند امدادرسانی و سوخترسانی انجام دادند. بر اساس این گزارش، با توجه به محور 
مواصلاتی بودن استان قم و تردد زیاد خودروهای سنگین و سبک در جاده های مربوطه، در 
واپسین ساعات کاری، جلسه ای در خصوص ضرورت و فوریت خدمت رسانی به شهروندان و 

مسافرینی که بعلت کولاک و برف سنگین در مسیر مانده بودند برگزار شد.
در این جلسه، پس از برنامه ریزی های لازم و تأکید مدیریت منطقه در خصوص تأمین 
فوری و مستمر سوخت جایگاه های استان، ضرورت سوخترسانی به خودروهای در راه مانده 
اعلام و نمایندگانی از واحدهای عملیاتی، مسئول تأمین سوخت این شهروندان شدند. در این 
راستا خودروهای با ظروف بیست لیتری اقدام به بارگیری و در چند اکیپ به سمت مسیرهای 
مشخص شده حرکت کرده تا در اسرع وقت سوخت مورد نیاز خودروهای مسافرین و زائرین 
عزیز را تأمین کند. شایان ذکر است، تمهیدات لازم در خصوص تأمین سوخت گرمایشی 
خانوارهای نفت سوز نیز طبق برنامه ریزی های قبل انجام و به لطف خداوند هیچگونه 
مشکلی در این خصوص وجود ندارد . لازم به ذکر است، طبق بازدید کارشناسان و مسئولین 
و همچنین استعلام صورتگرفته از کلیه جایگاه های استان اعم از مایع و CNG تمامی آنها با 
بیشترین توان عملیاتی در حال فعالیت و خدمت رسانی می باشند و شهروندان عزیز از لحاظ 

تأمین سوخت مورد نیاز خودروهای خود هیچگونه نگرانی نداشته باشند.

شیعیان داغدار شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( هستند ؛ ایشان که در محبت 
و وفا الگویی ارزشمند از بانوی مسلمان را ترسیم کرد و با دفاع از حریم ولایت و 
ترویج آموزه های دینی در مسیر اثبات حقانیت دین مبین اسلام گام برداشت و 
در جهت نیل به این اهداف والا از هیچ کوششی فروگذاری نکرد و بدین ترتیب 

به سعادت حقیقی دست یافت. 
واکاوی شخصیت بی همتای حضرت فاطمه)س( به سبب جایگاه ویژه و منزلتی 
که نزد پروردگار و پیامبر گرامی اسلام)ص( داشته همواره توجه عالمان و دین 
پژوهان را به خود جلب کرده است. کوثر رسول اکرم)ص( که با اخلاق و سیره 
پسندیده خویش الگویی شایسته از بانوی مسلمان را برای تمام دوره های متمادی 
ترسیم و در مقام یک زن با دفاع از جایگاه نبوت و امامت به رسالت خویش عمل 

کرد. 
حضرت فاطمه)س( در جایگاه همسر، همواره برای حضرت علی)ع( شریکی 
وفادار و مهربان بود و نگاهی به زوایای زندگی ایشان نشان می دهد که ایشان 
در تربیت و پرورش فرزندانشان اهتمام ویژه ای داشت و هیچ گاه مشکلات و 
مصائب مختلف او را از ایفای این وظیفه بازنداشت. فرزندانی که در مکتب تربیتی 
مادر فرامین اسلام را با تمام وجود آموختند تا بتوانند در آینده پیام آور حق و 

حقیقت باشند. 
مدت کوتاهی پس از وفات پیامبر اسلام)ص(، حضرت زهرا)س( پس از تحمل 
سختی های بسیار به شهادت رسید و امام علی)ع( بنابر سفارش ایشان پیکر 
مطهرشان را به صورت پنهانی به خاک سپرد. البته در تاریخ شهادت حضرت 
فاطمه)س( چند روایت وجود دارد که سوم جمادی الثانی 11 هجری قمری 

روایتی صحیح تر از تاریخ 13 جمادی الاولی است. 
الاسلام  حجت  با  ایرنا   فاطمه)س(  حضرت  شهادت  سالروز  مناسبت  به 
»محمدباقر نادم« معاون پژوهش و مطالعات راهبردی موسسه روایت سیره شهدا 

و کارشناس رادیو معارف به گفت و گو پرداخته که در ادامه می خوانید. 
شهدا، حضرت  سیره  روایت  موسسه  راهبردی  مطالعات  و  پژوهش  معاون 
زهرا)س( را از شخصیت های برجسته جهان اسلام دانست و در ارتباط با جایگاه 
او گفت: آیه مودّت در وصف ایشان نازل و در آیه تطهیر بر این مطلب که او از 
هرگونه ناپاکی، منزّه هست، تاکید شده است و بر پایه سوره کوثر، این بانوی 
بزرگوار منبع و مصداق خیر کثیر به شمار می رود. همچنین او در داستان مباهله 

با حضور در کنار پیامبر اکرم)ص(، همسر و فرزندانش، اتمام حجت الهی به رهبر 
مسیحیان نجران و مخالفان شد و از برکت ها و آثار وجودی آن حضرت همین 
بس که، بیش از هزار سال می گذرد و میلیون ها انسان در هر شبانه روز با 

استمداد از شخصیت معنوی او به پیشگاه خداوند، توسل می جویند. 
نادم ،جایگاه حضرت زهرا)س( را نزد پیامبر)ص( بسیار والا ارزیابی کرد و اظهار 
داشت: رفتار رسول اکرم)ص( با آن بانوی بزرگوار به دور از شیوه های مرسوم و 
معمول بود و نمی توان برای منزلت و قرب ایشان نزد حضرت محمد)ص(، حد و 
مرزی تعیین کرد. پیامبر اسلام)ص( عمیق ترین تجلیل ها، احترام ها و احساسات 

پدرانه را در هر محفل و مجلسی به دخترش تقدیم می کرد. 
نزدیکی و ارتباط عاطفی و صمیمی میان آنها به خصوص هنگامی که حضرت 
خدیجه)س( و ابوطالب عموی پیامبر)ص( که هر 2 از حامیان اصلی ایشان به 
شمار می آمدند از دنیا رفتند بی مانند است صمیمیتی که در گذر زمان نیز به 
آن عمق بخشیده و حضرت زهرا)س( تنها یاور و مونس پدر شد و این ارتباط 
عاطفی ابعاد تازه ای به خودگرفت تا جایی که خاتم الانبیا)ص( درباره حضرت 
صدیقه)س( فرمودند: »فاطمه، حوری)بهشتی ( است که به صورت انسان آفریده 
شده است. من هرگاه مشتاق بهشت می شوم به نزد فاطمه می روم و بوی بهشت 

برین را از وی استشمام می کنم.« 
تعبیرهای دیگری نیز در محتوای احادیث پیامبر)ص( درباره کوثر نبی)س(
وجود دارد که از آن جمله می توان به »فاطمه بهشت و جواز بهشت من است؛ 
کوثر نورافشان؛ زهره فروزان؛ نوردیده و نشاط بخش قلب« اشاره کرد که این 
توصیف ها بی شک جلوه و ظهور ویژگی ها و کمالاتی در وجود حضرت زهرا)ص( 

است که زمینه های بروز چنین رفتارها و سخنانی را فراهم ساخته اند. 
کارشناس رادیو معارف با اشاره به این که قرآن بالاترین سند برای اثبات حقانیت 
حضرت زهرا)س( است، یادآور شد: برپایه تاویل و تفسیر آیات قرآن، بیش از 50 
آیه به شخصیت بانوی آب و آینه می پردازد. در این میان سوره مبارکه انسان به 
طور ویژه، گذری بر شخصیت، عظمت و فضایل والای حضرت صدیقه کبری)س( 
دارد و او به عنوان برترین و جامع ترین الگوی عالم بشریت در تمام ابعاد زندگی از 
جمله )سجاده بندگی، جلوه گاه وارستگی، عرصه وظایف خانوادگی، حیا، عفاف، 
حجاب، ایثار، انفاق و ساده زیستی( برای همه عصرها به نسل ها معرفی می شود. 
وی در ارتباط با ولایت پذیری حضرت زهرا)س( بیان داشت: هیچ فردی عمق 
و ژرفای امامت را نتوانست مانند فاطمه زهرا)س( بشناسد و در راه تبیین امامت 

و شناسایی آن و دفاع از امام خویش تلاش کند و در این مسیر گام بردارد. او از 
هر وسیله ای برای دفاع از امامت امامان بر حق، استفاده کرد، گاه با بیان خطبه 
های شیوا و روشنگرانه، عظمت و فضیلت مقام امامت و شخص امام علی)ع( را 
آشکار ساخت و زمانی دیگر با منطق و استدلال امامت 12 امام را به اثبات رساند 
و برکت و مزایای بی شمار آن را برای همگان برشمرد و آنجا که لازم دید، برای 
دفاع از امام خویش، جان خود را به خطر انداخت تا آنجا که نخستین شهیده راه 

امامت و دفاع از آن لقب گرفت. 
در تمام دوران هایی که دنیاطلبان مقام ولایت را هدف دشمنی های خود قرار 
داده بودند، ایشان به عنوان حامی و مدافع ولایت، آغازگر دفاع از حریم ولایت 
شد. دفاعیه ها و مبارزه های حضرت زهرا )س( از آن جهت مهم و سرنوشت ساز 
است که ایشان الگویی برای مبارزه نداشتند و ایشان خود طراح مبارزه با تحریف و 
ترسیم کننده نقشه دفاع از ولایت بود و همچون سیاستمداری قهرمان در صحنه، 
ظاهر شد. پس از رحلت نبی اکرم )ص(، امیرالمومنین )ع( سیاست سکوت 
اعتراض آمیز و در عین حال همراه با همکاری حساب شده با خلفا را بهترین راه 
نجات امت اسلامی از هلاکت وگمراهی دانست و در این میان حضرت زهرا )س( 
با ایستادگی در برابر جریان حذف ایشان حقایق را برای حق طلبان روشن کرد. 

معاون پژوهش و مطالعات راهبردی موسسه روایت سیره شهدا با اشاره به روایت 
های مختلف در ارتباط با تاریخ شهادت حضرت فاطمه)س( و علت این مساله، 
اظهار داشت: محمد بن جریر طبری در کتاب »دلایل الامامه« روایت هایی را از 
امام صادق)ع( نقل می کند، مبنی بر این که »حضرت صدیقه طاهره)س( در ماه 
جمادی الآخر روز سه شنبه، سه روز از ماه گذشته در سال 11 هجری قمری از 
دنیا رفتند.« این روایت مبنای اتکای بیشتر علمای شیعه از جمله سید بن طاووس 
در کتاب شریف »اقبال« است. اما در دسته دیگری از روایت ها، این مدت را 75 
روز دانسته اند از جمله این روایت ها، روایت شیخ کلینی از امام صادق)ع( است 
که حضرت می فرمایند: »به درستی که توقّف فاطمه)س( در این دنیا، پس از 

پدرگرامی اش 75 روز بود.« 
به نظر می رسد دلیل اختلاف در این 2 گروه از روایت ها رایج نبودن نقطه گذاری 
بر کلمات در زمان صدور آنها باشد. توجه به شباهت »خمسه و سبعون« با 
»خمسه تسعون« گواه این مطلب است. در عرف به دهه دوم جمادی الاول، از 
دهم تا بیستم جمادی الاول، دهه فاطمیه اول و به دهه اول جمادی الثانی از 
اول تا دهم جمادی الثانی، دهه فاطمیه دوم گفته می شود. اما بیشتر بزرگان و 
علما، سوم جمادی ثانی مصادف با 95 روز پس از رحلت پیامبر )ص( را معتبرتر 
می دانند. هر چند علما و بزرگان دینی توصیه به پاسداشت و عزاداری در هر 2 

تاریخ داشته اند. 
کارشناس رادیو معارف، زنان جامعه اسلامی را به عنوان مربیان تربیت صحیح 
فرزندان دانست که می بایست جایگاه واقعی خود را در جامعه به دست آورند و 
بدانند که در مسیر پرفراز و نشیب تعالی و پیشرفت بدون الگو هرگز موفق نمی 
شوند، افزود: بنابراین آنها برای پشت سر نهادن پله های ترقی در زندگی فردی و 
اجتماعی نیازمند پشتوانه ای قدرتمند و الگویی تمام عیار هستند و این الگو تنها 
برای جامعه و زنان ایرانی و یک مقطع و دوره خاصی از زمان نیست بلکه برای 
تمام زنان عالم و در تمام اعصار قابل دسترسی و استفاده محسوب می شود و این 

الگو در حقیقت حضرت صدیقه)س(، است. 
نادم در پایان با اشاره به این که زندگی کوثر نبی)س( نمونه بارز مهر و عطوفت 
در خانواده به شمار می رود که می تواند بستر مناسبی برای تربیت فرزندان 
صالح فراهم کند، گفت: بنابراین تاثیرپذیری بانوان جامعه از زندگی ایشان برای 
داشتن زندگی سالم، تحکیم بنیان خانواده، مدیریت درست خانه و خانواده در 
امور اقتصادی و اجتماعی بسیار موثر خواهد بود و بی تردید شناخت زندگی 
حضرت فاطمه)س( و عمل به آن جامعه را از بسیاری از ناهنجاری های فرهنگی و 
اجتماعی به دور نگه می دارد و بهترین خط مشی در زندگی بانوان خواهد بود. به 
منظور ایجاد امکان زمینه های الگوسازی نیز باید در اجتماع ظرفیت ها و قابلیت 
هایی وجود داشته باشد تا بتوان این آرمان ها را تحقق بخشید و از طرف دیگر 
باید با شناخت موانع و مشکلاتی که در این مسیر وجود دارد به سمت سعادت 

حقیقی گام برداشت. 

به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه)س( 

حضرت زهرا)س(؛ حامی نبوت و پشتیبان ولایت

گزارش: سمیه حیدری

جامعه پرستاری استان قم انتظار دارد با در نظر گرفتن تمام 
مسائل و سختی هایی که متحمل می شوند، نگاه تازه ای از 
سوی مسئولان به دغدغه های آن ها صورت گیرد؛ نگاهی 
که بتواند دریچه ای از امید را به روی آن ها بگشاید و با حل 

مشکلاتشان، چتر حمایتی بر زندگی آن ها بگستراند. 
و  بیماران هستند  به  ارائه خدمات  پیشقراولان  پرستاران 
بخش مهمی از نیروی انسانی نظام بهداشت و درمان جامعه 
را تشکیل می دهند؛ اما پرستاران قم خواستار حل مشکلات 
معیشتی، اجرا شدن قانون سختی کار و عدالت در پرداخت 

حقوق و دستمزد خود می باشند.
پرستاران فرشتگان نجات و رحمت الهی هستند که نقش 
مهمی در زنجیره سلامت جامعه دارند؛ سفیدپوشان خستگی 
ناپذیری که برای سلامت آحاد جامعه و بهبود بیماران از هیچ 

تلاشی دریغ نمی کنند.
این قشر باید به میزان اثرگذاری که بر سلامت جامعه دارند، 
از مزایا و حقوق برخوردار باشند، ولی بر اساس آنچه که آن ها 
می گویند مورد کم لطفی و بعضا بی مهری نهادهای ذیربط 

قرار گرفته و از وعده های محقق نشده گلایه دارند.
رسیدگی به وضعیت معیشتی پرستاران با توجه به انباشت 
در  تخت  به  پرستار  نسبت  رعایت  ها،  آن  مالی  مطالبات 
بیمارستان که نقش مهمی در ارتقای کیفی خدمات مراقبتی، 
در  عدالت  رعایت  دارد،  پرستاران  و  مردم  رضایت  افزایش 
پرداخت ها و اجرایی شدن قانون مشاغل سخت در حرفه 
پرستاری از جمله خواسته هایی است که پرستاران بیمارستان 

های قم در گفت و گو با  ایرنا عنوان نمودند.
* نابرابری در پرداخت ها باعث رنجش پرستاران 

شده است
یکی از پرستاران بخش مراقبت های ویژه مغزی بیمارستان 
نکویی قم گفت: حرفه پرستاری از نیازهای اصلی جامعه و 
شغل حساسی است که انتظار داریم رسانه ها به مسائل و 

مشکلات فعالان این قشر بیشتر بپردازند.
اکبر قربانی که 26 سال سابقه کار دارد و در سال  علی 
های 83 و 95 به عنوان پرستار نمونه کشوری تجلیل شده 
است، به برخی از مشکلات شغل پرستاری اشاره کرد و افزود: 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری که 10 سال گذشته 
در مجلس شورای اسلامی تصویب شده، هنوز به مرحله اجرا 

نرسیده است.
وی اضافه کرد: قوانینی از جمله سخت و زیان آور بودن شغل 
پرستاری و بازنشستگی با سابقه 25 سال خدمت نیز به دلیل 
کمبود نیرو و اعتبارات مالی اجرا نمی شود و پرستاران به ویژه 

بانوان را در سختی قرار داده است.
وی تصریح کرد: انتظار داریم قانون ارتقاء بهره وری خدمات 
بالینی برای پرستاران همچون پرستارانی که در بخش های 
تر  به صورت جدی  مانند سوختگی کار می کنند،  خاص 

اجرایی شود.
قربانی با بیان این که نابرابری در پرداخت ها باعث رنجش 
پرستاران شده است، خاطرنشان کرد: در حال حاضر پرداخت 
اضافه کار و کارانه پرستاران 11 ماه به تعویق افتاده است و این 
قشر صرفا حقوق دریافت می کنند و مجبورند برای گذران 

امورات زندگی شغل دیگری نیز داشته باشند.
وی به کمبود نیروی انسانی در بخش پرستاری اشاره و بیان 
کرد: نسبت پرستار به تخت باید 2.5 باشد که این میزان در 
کشور ما رعایت نمی شود و همین مساله آن ها را از لحاظ 

روحی و جسمی فرسوده می کند.
وی با اشاره به این که نبود نیروی حد واسط بین پرستار 
از  افزایش کار پرستارها و دور کردن آن ها  باعث  بیمار  و 
بالین می شود، ادامه داد: پرستاران مجبور می شوند علاوه بر 
رسیدگی به بیماران، بخشی از کارهای اداری را انجام دهند 

و در نتیجه مردم احساس می کنند پرستار کمتر به بیمار 
رسیدگی می کند.

*مشکلات معیشتی بیشترین دغدغه پرستاران 
است

گفت:  نیز  سال 94  در  کشوری  نمونه  پرستاران  از  یکی 
خدمت به هم نوع بهترین انگیزه برای انتخاب و ادامه این شغل 
است و آرامشی که انسان در خدمت به هم نوع پیدا می کند، 

در هیچ کاری وجود ندارد.
منیره تندری افزود: این اعتقاد قلبی من است که در کائنات 
از هر دستی بدهی از همان دست می گیری و شاید یکی از 

دلایل اصلی در تداوم شغلم همین موضوع باشد.
وی که 24 سال سابقه در شغل پرستاری دارد، ادامه داد: این 
شغل اثرهای بسیار مثبتی در زندگی من داشته و بعد معنوی 
آن زندگی ام را حفظ کرده و از لحاظ مختلف باعث حمایت و 

هدایتم در زندگی شده است. 
وی خاطرنشان کرد: بهترین و شیرین ترین لحظه های من 
در پرستاری زمانی بوده است که همراهان بیماری به دلیل 
برگشت عزیزشان به زندگی اشک شوق ریخته اند و چقدر 
زیباست که در آن لحظه من توانسته ام برای حفظ حیات 

انسانی کمک کننده و مثمر ثمر باشم.
الله  آیت  به سخن  ایزدی  بیمارستان  آموزشی  سوپروایزر 
طباطبایی که فرموده است »من حاضرم حاصل هفتاد سال 
عبادتم را با یک شب پرستاری از بیماران عوض نمایم« اشاره 
کرد و گفت: زمانی که الگوی دینی من در مورد ارزش کار 
پرستاری چنین نظری دارد، این سخن باعث دلگرمی پرستاران 

می شود و مفید بودنمان را در جامعه احساس می کنیم.
تندری، مشکلات معیشتی را بیشترین دغدغه پرستاران 
با  پرستاران  پرداختی  در  طبقاتی  تفاوت  افزود:  و  دانست 
پزشکان و به تعویق افتادن مطالبات باعث می شود سختی 

های زندگی بیشتر شود.
وی اضافه کرد: پرستاران برای گذراندن امور زندگی باید چند 
شیفت کار کنند و میزان حقوق این قشر در مقایسه با سایر 

کشورها بسیار اندک است.
وی گفت: طرح تحول نظام سلامت، با توجه به این که طرح 
خوبی برای مردم جامعه شد، ولی باعث افزایش کار پرستاران 

و دلسردی آن ها شده است.
طرح تحول نظام سلامت کشور در راستای سیاست های 
کلی نظام و تاکید جدی رهبر معظم انقلاب به مقوله سلامت 
جامعه و افزایش شاخص های سلامت و بهداشت مردم در 

بخش های مختلف از 15 اردیبهشت ماه سال 93 از سوی 
دولت یازدهم و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به 
اجرا درآمد. وی با بیان این که افزایش کار پرستاران باعث 
استرس و فشار روانی و جسمی می شود، ادامه داد: یکی از 
علت های سنگینی کار پرستاران کمبود نیرو است که اگر 
نیروی پرستاری به اندازه کافی تامین شود باعث حسن برخورد 
پرستار، کاهش فرسودگی و افزایش رضایتمندی پرستار و 

بیمار می شود.
* قدر پرستار آنطوری که باید در جامعه دانسته نمی 

شود
مدیر پرستاری بیمارستان فرقانی نیز با بیان این که سختی 
کار پرستاری امر شناخته شده ای است، گفت: به دلیل این که 
برخی بیماران توانایی تنها ماندن در اتاق ندارند، پرستاران باید 
در کنار آن ها حضور پیدا کنند که این مساله باعث فشارهای 

روحی و گاهی نیز ابتلا به برخی بیماری ها می شود.
سید محسن رضوی که 25 سال سابقه دارد، افزود: با وجود 
این که همکاران اصول حرفه ای را رعایت می کنند، تعدادی 
از پرستاران به دلیل گرفتاری به بیماری هایی مثل تب کریمه 
کنگو و ابولا که به شدت واگیردار است، جان خود را از دست 

داده اند.
وی اضافه کرد: پس از سال ها سابقه همچنان مرگ بیمار 
جزو آزاردهنده ترین قسمت شغلی پرستاران است و از سوی 
دیگر به نتیجه رسیدن تلاش ها برای زنده ماندن بیماران 
بدحال شیرین ترین لحظه های کاری این قشر محسوب می 

شود.
وی گفت: متاسفانه قدر قشر پرستار آنطوری که باید در 
جامعه دانسته نمی شود و بهای لازم به آن ها داده نمی شود؛ 
حتی آنطور که باید شغل پرستاری به قشرهای جامعه معرفی 

نشده است.
وی به نقش مهم پرستار بر بالین بیمار اشاره کرد و ادامه 
داد: پزشک نقش بسیار مهمی در درمان بیمار دارد، ولی نقش 
اساسی تر به عهده پرستاران است که حد واسط بین پزشک و 
بیمار هستند که اگر تجربه و دانش کافی نداشته باشند نتیجه 

کار تغییر می کند.
تعداد  کرد:  اضافه  سال 78،  در  قم  استان  نمونه  پرستار 
پرستاران به نسبت تخت و بیمار بسیار کم است و با وجود 
این که پرستار نقش مهمی در مراقبت از بیمار دارد اما اختلاف 

زیادی بین دستمزد پرستار و پزشک وجود دارد.
رضوی ادامه داد: سختی کار و بی مهری ها باعث شده برخی 

به سراغ کارهای دیگر بروند و یا در شغل پرستاری حداکثر 
تعهدات اجباری را انجام دهند و اقدامی بیشتر از آن برای 

بیمار انجام ندهند.
وی با اشاره به این که جذابیت هایی برای حرفه پرستاری در 
ایران وجود ندارد، بیان کرد: از مسئولان می خواهیم سختی 
این کار را به رسمیت بشناسند، حقوق واقعی پرستاران احیا 

شود و شیفت و اضافه کار اجباری در این حرفه نباشد.
* پرستار بیکار متقاضی شغل در قم وجود ندارد

مدیر دفتر پرستاری  مامایی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
به دلیل سختی کار پرستاری، فارغ التحصیلی که متقاضی 
ورود به این شغل باشد در استان نداریم و هیچ پرستاری بیکار 

نمانده است.
عزت الله براتی در گفت و گو با ایرنا، افزود: در حال حاضر 
حدود 2 هزار و 500 پرستار در مراکز درمانی دولتی، خصوصی 

و خیریه استان قم مشغول به خدمت هستند.
مراکز درمانی دولتی قم شامل شهید بهشتی، کامکار، نکویی 
و  معصومه)ع(  زهرا)س(، حضرت  فرقانی، حضرت  هدایتی 
ایزدی و مراکز غیر دولتی شامل علی بن ابیطالب)ع(، امام 

رضا)ع(، حضرت ولیعصر)عج( و آیت الله گلپایگانی می باشد.
وی بیان کرد: یک هزار و 508 تخت فعال و ستاره دار در 
مراکز آموزشی درمانی دولتی و بیش از 500 تخت نیز در 

مراکز غیردولتی استان قم فعال است.
تخت هایی که کمتر از 6 ساعت توسط بیمار اشغال می شود 
مانند تخت های اورژانس و دیالیز، تخت های ستاره دار نامیده 
می شود. به گفته براتی، میانگین نسبت پرستار به تخت در 
قم 1.1 تا 1.2 است، در حالی که بر اساس میانگین کشوری 
این نسبت باید بین 1.5 تا 1.7 در بخش های عادی و ویژه 

بیمارستانی افزایش یابد.
نیروی پرستار در قم، خاطرنشان  با اشاره به کمبود  وی 
و  کاری  اضافه  قالب  در  پرستاران  را  موجود  کمبود  کرد: 
شیفت پوشش می دهند تا خللی در ارائه خدمت رسانی به 

همشهریان ایجاد نشود.
وی گفت: سال گذشته در آزمون جذب پرستاران 241 تن 
جذب شدند و در آزمون امسال نیز قرار است 239 تن جذب 
مراکز درمانی شوند و تمام این استخدام ها معمولا از میان 
همکاران قرادادی، طرحی و شرکتی که در حرفه پرستاری 
مشغول خدمت هستند صورت می گیرد و متقاضی غیر از 

پرستاران برای آزمون استخدام نداریم.
مدیر دفتر پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: از یک 
سو تبدیل وضعیت پرستاران فرصت طلایی برای ارتقاء شغلی 
آن هاست، از سوی دیگر نیز باعث می شود همچنان کمبود 

نیرو داشته باشیم.
به گفته وی، در حال حاضر مراکز درمانی قم به 450 نیروی 
پرستار دیگر نیاز دارد تا به استاندارد کشوری نسبت میان 
پرستار و تخت بیمارستانی برسد که امیدواریم در آزمون های 

استخدامی سال های آینده این کمبودها برطرف شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: بعد از اجرای 
طرح تحول نظام سلامت به دلیل مزایایی که این طرح برای 
بیماران داشت از جمله کاهش پرداختی از جیب مردم، گرایش 
بیماران به بیمارستان های دولتی بیشتر شد و در نتیجه بار 

کاری مراکز دولتی و حجم کار پرستاران افزایش یافت.
براتی افزود: هدف این طرح کمک به کاهش دغدغه بیماران 
بود که محقق شد، ولی دریافتی پرستاران متناسب با حجم 
کاری آن ها نیست که برای حل این مشکل کارگروهی در 
و  تشکیل شده  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت 

امیدواریم دغدغه پرستاران در این مورد برطرف شود.
وی اضافه کرد: انتظار داریم مزایایی از جمله بازنشستگی 
برای  ویژه  به  کار  سختی  امتیازات  و  موعد  از  پیش  های 
همکاران خانم اجرایی شود و مسئولان توجه بیشتری به این 

قشر داشته باشند.

مشکلات و دغدغه های پرستاران  باید جدی گرفته شود

پرستاران قمی در انتظار نگاه تازه مسئولان 






